
"Promisiunile sunt capcanele cu 
care se prind proştii. " 

ASOCIAŢIA GENERALĂ A INGINERILOR DIN ROMÂNIA 

(Graclan Baltasar, 1647} 

Criz rof esiona ism 
NIVERS 

I E Pentru cetiiJeanul de rând, •majoritarul" care în 
noiembrie '96 a votat •schimbare••• întreziirindu-şi, în 
promisiunile generoase ale acesteia, împlinirea speranJei 
de mai bine într-un viitor apropiat - ciici se vorbea acolo de 
contracte cu termene fixe, de demisii în caz de nerealizare! 
- ceea ce se petrece acum în societatea româneascii 
reprezintii o amarii decepţie. Începând de la înalta sfrlril a 
politicu/ul, percepu/ii de tot mai mu/Ji români c'rept un circ -
de care pânii şi Preşedintele României s-a de,,,:arat •scârbit" 
-, continuând cu degringolada economico-financiarii, 
rezultat firesc al lipsei unei strategii realiste de guvernare, al 
exagertirii stilului discreţionar de guvernare prin ordonanJe 
pripite, nediscutate în prealabil nici cu autenticii specialişti, 
nici cu ceila/Ji parteneri de dialog, cu frilmântărlle vieţii 
soc/ale (în unele segmente cureaua nemaiputând fi strânsii, 
se pare, cu toatii buna credinJii şi proverbiala-I riibdare a 
românului) , şi pânii în articula/lile cele mai intime ale 
ansamblului naJional, care se pretinde a fi un stat de drept. 
Dar în care separarea constituJional-garantatii a puterilor 
este terfelitii în picioare de sarabanda interminabile/or 
a/goritme politice, paravan iluzoriu al adeviiratei bătiilii din 
culise, pentru acapararea puterii economice, acum când 
se vor scoate la privatizarea-cadou (pe un leu, pe un dolar) 
marile intreprinderi, fostele regii autonome, biincile ... Ţarii 
care, de o bunii bucalii de vreme, nu mai este guverna/ii 
prin legi votate de Parlament, în baza unor programe 
punctuale, de asemenea însuşite de acesta. Ci, ades, prin 
p;ograme ad-hoc, încropite imediat dupii urcarea Thomsen
/lor in avion şi anunJate pe televizor sau în conferinJe de 
presii, la ceas târziu de seară. "Noaptea pe fulgerătura •, îmi 
vine în minte, când - spun cântecele bătrâneşti - se furii cel 
mai bine caii ... 
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El, cetiiJeanu/ de rând, se uimeşte cu câtii seniniitate 
ii •servesc· aleşii ba reforma pe pâine, ba posttranziţie 
(tranziţia fiind, chipurile, incheiatii), ba uite criza -nu e criza, 
care, de fapt n-a fost, dar chiar dacă a fost, s-a rezolvat in 18 
ore, ba mostre de gândire social-politicii şi economicii de 
genul reformei frânat-accelerate, al revelaţiei cum că, 
pentru a o duce mal bine, trebuie întâi sil o duci şi mai 
prost (de fapt, o rtistiilmăcire a bancului ceauşist cu ·scoate 
capra din casii "), ba sentinJe de genul iileia cu "sil moaril 
acum o mie de români._• Apropo de ultima remarcii (pentru 
care tot mai aşteptiim scuzele publice ale domnului ministru), 
n-ar fi exclus ca acest "obiectiv de guvernare· al Cabinetului 
Ciorbea I să fie chiar singurul îndeplinit cu depiişire 
semnificativii. Dupii asemenea declara/ii politice, tare cred 
cii s-ar cuveni un recensilmânt al populaţie/, sa ştie 
cetaJeanul de rând câte vieJi ne-au costat curbele de 
sacrificiu postdecembriste şi mai ales postnoiembriste. Zic 
asta pentru cii, la interval de numai o lunii, într-un singur 
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AGIR se implică 

Consfătuirea internatională a 
conducătorilor căilor ferate 
europene, a bancherilor, a 
industriei feroviare europene, 
precum şi a asociatiilor membre 
ale Uniunii Asociaţiilor Europene 
ale Inginerilor Feroviari (UEEIV), 
desfăşurată la sediul 
Administraţiei Centrale a Căilor 
Ferate Belgiene de Stat, SNCB/ 

uc COLABORARE AGIR-CCIRB 
în vederea creării unui cadru instituţional de dialog şi conlucrare permanentă , de cooperare 

pe bază de parteneriat activ pentru promovarea activităţii economice din ţara noastră, Asociaţia 
Generală a Inginerilor din România şi Camera de Comerţ şi Industrie a României şi a 
Municipiului Bucureşti au încheiat un Protocol de colaborare. Protocolul a fost semnat într-un 
cadru festiv, organizat pe 6 februarie a.c. la Sediul AGIA, de domnii dr. ing. Mihai Mihăiţă, 
preşedintele AGIA, şi George Cojocaru, preşedintele CCIRB. 

Prin acest nou pas hotărât, de implicare - sub forma unor acţiuni realizate în comun cu 
CCIRB- pentru susţinerea activităţii economice a ţârii , pentru instituirea unor relaţii de încredere 
intre parteneri, pentru stimularea cercetării şi inovării tehnice, creşterea eficienţei şi 
competitivitâtii produselor româneşti, pentru formarea profesională şi atragerea specialiştilor, 
pentru promovarea pe plan internaţional a economiei româneşti, AGIA îşi dovedeşte încă o 
dată rolul de componentă activă, la nivel naţional , a societăţii civile româneşti. 

Majorar_ea TVA şi relaxarea fiscală promisă 
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NMBS de la Bruxelles, având ca 
temă 'Finanţarea infra
structurilor feroviare 
importante•, a fost corect plasată 
în timp. Ea a arătat cât sunt de 
importante discuţiile în problema 
transformării căilor ferate 
europene în intreprinderi de 
transport puternice şi apte de 
concurenţă, adaptate realităţilor 
politicii Comisiei Europene în 
domeniul transporturilor şi 
cadrului investitional limitat al 
statelor naţionale. 

Însemnătatea manifestării, 
care s-a bucurat de o bună 
participare, era de apreciat 
întrucât, în cadrul ultimei sale 
sesiuni de la Helsinki, Consiliul 
miniştrilor transporturilor din 
cadrul Comisiei Europene a 
trebuit să recunoască faptul că 
intre Programul de transformare 
a reţelei de transport 
transeuropene şi cele 1 O 
Coridoare de transport Creta 
pentru Europa de Răsărit , care i 
s-au adăugat recent , există 
importante deficite, ca să nu se 
spună probleme. 

Volumul de investiţii pentru 
reţelele transeuropene de trans
port trebuie să atingă oricum în 
următorii 10-15 ani 450-500 
milioane ECU. din care din 
bugetul Uniunii Europene abia 
1,8 miliarde ECU în următorii 5 
ani. 

Sesiunea de referate 
După cuvintele de deschidere 

şi cele de salut ale celor doi 
organizatori , prof . dr. Endre 

Kerkăpoly din partea UEEIV şi Ir. 
Pierre Bogaert, preşedintele 
URPIC, asociaţia belgiană 
membră a UEEIV, precum şi ale 
administratorului-delegat al 
SNCB, Etienne Schouppe, 
preşedintele AICCF, prof. 
Kerkâpoly a dat cuvântul 
comisarului pentru transporturi al 
Comisiei Europene, dr. J0rgen 
Erdmenger. 

Dr. JOrgen Erdmenger, direc
tor pentru transporturi al Directiei 
generale VII a UE, s-a referit fără 
menajamente, în consideraţiile 
sale, asupra temei 'Perspective 
strategice ale transporturilor în 
Europa·. la situaţia căilor ferate 
europene . El şi-a dovedit 
afirmaţiile cu cifre privind 
repartiţia modală în 1995, 
comparativ cu anul 1970, din care 
rezultă că 'şoseaua• a crescut de 
la 48 la 73%, în timp ce calea 
ferată a scăzut de la 30 la 14% şi 
evolutia devastatoare continuă . 
Avertismentul său : 'Pentru căile 
ferate europene, ceasul arată 
douăsprezece fără cinci" a fost 
mai mult decât clar. Într-adevăr, 
se pune în mod serios problema 
dacă, în general, mai merită să 
investeşti în calea ferată. Comisia 
răspunde la aceasta 'da'. Faptul , 
însă , că UE doreşte totuşi să 

Material realizat dupfJ 
revista "Schienen der Welt'; 

transmis de AIFR 

(Continuare în pag. 3) 
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Mari personalităfi ale asociafiilor generale ale inginerilor 

Inginerul CONSTANTIN P. OLĂNESCU (1844-1928) 
Luptător pentru recunoaşterea legală a corpului tehnic 

A fâcut parte dintre membrii 
fondatori ai Societâţii Politehnice, a 
cărei adunare de constituire a avut 
loc în decembrie 1881, când C. 
Olânescu a fost ales vicepreşedinte 
şi raportor al comisiei de elaborare a 
statutului şi regulamentului. El a donat 
mobilierul pentru primul sediu al 
Societâţii. În anul 1895 a fost ales 
preşedinte. în aceastâ calitate a 
organizat conferinte la sediul 
Societâţii şi personal a prezentat 
numeroase subiecte interesante. 
Sub îndrumarea sa a apârut şi 
Buletinul Societâţii Politehnica, în 
care a publicat note şi articole, 
îndemnând şi pe alti ingineri, care 
aveau de comunicat realizările lor 
originale, să scrie. 

Din ini\ialiva lui a fost prezentatâ 
şi votatâ legea prin care societatea 
a fost recunoscută ca persoană 
moralâ şi juridicâ. Tot el a conceput 
şi a adus în discuţie proiectul de lege 
pentru organizarea corpului tehnic, 
care înainte de a fi fost prezentatâ 
forurilor legiuitoare, a fost dezbâtută 
în cadrul Societâ\ii şi îmbunâtăţitâ. 

În calitatea pe care a avut-o ca 
ministru de interne, a dat curs cererii 
membrilor Societâţii şi a recomandat 
să nu se mai angajeze ingineri strâini 
la proiectarea şi executia lucrărilor, 
atunci când sunt specialişti români 
pregâti\i în domeniu. 

A dâruit Societăţii biblioteca fratelui 
său, care ii revenea prin testament. 
Aceasta era formatâ din 1496 de 
cărţi şi 900 de broşuri. 

Ca preşedinte al ·comitetului 
special pentru construirea localului 
Societâţii", din care fâcea parte din 
anul 1914, a adus servicii deosebite. 
Din păcate, fiind grav boloav, nu a 
putut participa la inaugurarea 
Palatului Inginerilor, din Calea 
Victoriei nr. 118, la 11 martie 1928, 
dar a trimis o emoţionantă scrisoare 

care a fost cititâ la acea sârbâtoare. 

S-a nâscut la Bucureşti în august 
1844, într-o familie de intelectuali cu 
tradiţie, din care s-au ridicat mulţi 
oameni importanţi. 

A urmat cursurile liceului la Paris 
şi tot acolo a studiat ingineria la 
Şcoala Centrală de Arte şi 

Manufacturi, pe care a absolvit-o în 
anul 1870. 

Dupâ terminarea studiilor s-a 
întors în ţarâ şi s-a angajat la 
Compania Strussberg, unde a lucrat 
timp de cinci ani la construirea căii 
ferate Bucureşti-Craiova. 

Din anul 1875 s-a transferat la 
stat şi a avut o ascensiune foarte 
rapidâ, ocupând mai multe posturi, 
ca: şef de circumscripţie de poduri 
şi şosele la Craiova; şef al diviziei a 
doua din Ministerul Agriculturii, 
Comerţului şi Lucrârilor Publice, unde 
a fost avansat in scurt timp director 
general. 

în anul 1877, în timpul râzboiului 
ruso-româno-turc, guvernul îl 
numeşte inspector al controlului şi 

comisar general al C.F.R. 
În timpul în care a lucrat în 

serviciul statului, a studiat şi a 
construit varianta Şerbâneşti-Hanul 
Conachi, unde se produceau 
pagube anuale din cauza inundaţiilor. 
Acolo a introdus o serie de inovaţii 
importante prin care a consolidat linia 
şi a inlâturat efectele distructive 
produse de ape. 

Omu/politic 
Demisionează definitiv din 

serviciile statului în octombrie 1883, 
când a intrat în viaţa politică. A fâcut 
parte din Partidul Conservator, al 
cârui şef a fost Lascâr Catargiu 
(1823-1899). Deşi i s-a propus de 
mai multe ori sâ fie şef al partidului, 
el a refuzat, considerând câ la 
conducere trebuie să se succeadă 

oameni pregâti\i pentru politicâ. 
Cu formaţia de inginer, precizia şi 

integritatea pe care o avea datoritâ 
meseriei, în politicâ s-a orientat în 
primul rând spre acele acţiuni care 
aveau să conducă, prin utilizarea 
tehnicii, la ridicarea industrială şi 
economică a ţării. 

Ca politician a fost sincer şi 
devotat doctrinei conservatoare. 
Atunci când Partidul Conservator 
s-a dezbinat, nu a participat la 
intrigile şi luptele pentru putere. 
Consecvent unei gândiri corecte şi 

cinstite, s-a retras din viata politicâ. 
Din partea partidului a avut mai 

multe funcţii politice, ca prefect de 
jude\, deputat şi senator în mai multe 
legislaturi. ministru al lucrârilor 
publice şi la interne. Funcţia de 
ministru al lucrârilor publice a deţinu
t-o din februarie 1891 şi pânâ în 
octombrie 1895. Este de remarcat 
câ, dupâ cum declara un inginer 
deputat, 'pe o perioadâ de 25 de ani 
înaintea lui, s-au perindat la 
conducerea ministerului persoane 
profane de profesiunea noastrâ, 
adică doctori in medicină, profesori 
şi al\ii, cârora nu li se putea cere 
organizarea ministerului•. La venirea 
lui în fruntea ministerului, Olănescu 
avea o experien\â profesionalâ 
suficientâ şi cunoştea influenta pe 
care au avut-o politicienii corupţi şi 
nepregâti\i în domeniu. În primul 
rând, sub conducerea lui s-a 
organizat ministerul, punându-se 
baza pe serviciul tehnic. Dupâ un 
plan schiţat de el, s-au executat 
şosele importante, s-au înlocuit 
podurile provizorii pe şoselele 

naţionale cu poduri definitive, s-au 
dezvoltat reţeaua de câi ferate şi 

navigaţia naţionalâ pe Dunâre, pe 
traseu au fost instalate repere 
kilometrice şi s-au dezvoltat podurile. 
Construirea gării centrale din 

Bucureşti s-a făcut din iniţiativa lui. 
În calitatea de ministru şi 

parlamentar a avut numeroase 
iniţiative legislative, dintre care cea 
mai importantă este considerată 
Legea de organizare a corpului 
tehnic. Prin aceasta se 
reglementeazâ atribu\iile corpului 
tehnic, gradaţiile şi modul de 
avansare al inginerilor, drepturile la 
concedii plâtite şi la pensii. În aceastâ 
lege apare pentru prima datâ 
termenul de stagiar. 

A fost recunoscut şi ca un 
apârâtor al funcţionarilor publici. 

Dupâ retragerea din politicâ şi-a 
desfâşurat activitatea in conducerea 
unor societăţi financiare, în care 
munca lui s-a bucurat de o deosebitâ 
apreciere. 
' Activitatea didactică 

O contribuţie importantâ a avut-o 
inginerul Olânescu ca profesor 
universitar, în organizarea 
învâ\âmântului superior tehnic. A 
funcţionat ca profesor la Şcoala de 
Poduri şi ŞoJele între anii 1875-1880 
şi a fâcut parte şi din Consiliul de 
instrucţiune care a elaborat 
programul cursurilor. A predat 
mecanica elementară, cinematica, 
mecanica aplicatâ, rezistenta 
materialelor şi hidraulicâ. 

Aprecierile lui pentru Şcoala 
Politehnicâ Naţională şi le-a exprimat 
în mai multe ocazii. Fiind ministru, in 
Camera Deputa\ilor i s-a cerut sâ 
prevadâ în buget sume mai mari 
pentru a se trimite studenţi români la 
pregătire în străinătate în domeniile 
inginereşti. El s-a opus acestor idei, 
declarând: • Atunci când aceastâ 
şcoală, graţie sacrificiilor bâneşti ale 
statului şi intelectuale ale corpului 
profesoral, a ajuns sâ fie ridicatâ la 
rangul celor dintâi şcoala din 
străinătate, cred că trebuie să 

încetăm a mai trimete elevii in 
strâinătate• şi • Am avut ocazia sâ 
constat că un număr mare de ingineri 
ieşiţi din şcoala nationalâ sunt mult 
superiori acelor veniţi din 
strâinâtate'. 

Dupâ o suferin\â de mai multe 
luni, s-a stins din viaţă în noaptea de 
14mai 1928. 

Pentru meritele sale în serviciul 
patriei a fost decorat cu cele mai 
înalte ordine: Marea Cruce a 
Coroanei României; Steaua 
României; Mare Ofiţer al Ordinului 
Carol I. 

În amintirea lui şi în semn de 
omagiu, în sala de consiliu a Societâ\ii 
a fost aşezat un medalion cu chipul 
său. 

Prof. ing. Ion (Iancu) Ionescu, 
matematicianul, l-a caracterizat 
astfel: • A iubit ingineria, a aplicat-o 
ca inginer de lucrâri publice, ca ad
ministrator şi controlor de stat, a 
propovâduit-o ca profesor la vechea 
Şcoalâ de Poduri şi Şosele, a 
organizat!o ca ministru al lucrârilor 
publice, a apărat-o ca om politic, a 
ajutat-o ca financiar. Dragostea lui 
pentru inginerii români era 
ne\ârmurftâ. Nu era chestiune mare 
şi grea pentru ingineri, la care dânsul 
să nu vie în mijlocul lor, ca sâ-i 
sfătuiască, să-i incurajeze•. 

Mihai Olteneanu 

PREMIERE ENERGETICE ÎN ROMÂNIA (XIII) 
Deşi în relatările noastre 

anterioare, privind începuturile 
energeticii în diverse zone ale 
ţării, am menţionat un număr 
important de instalaţii de 
valorificare a potenţialului 

hidroenergetic care au permis 
electrificarea acestora, credem 
că este cazul să dedicăm un 
capitol întreg premierelor 
hidroenergetice. Cu riscul de a 
ne repeta, oarecum, vom începe 
acest capitol cu câteva precizări: 

• Istoria amenajării 

instalaţiilor de forţă pe râurile 
româneştl este foarte bogată şi 
se întinde pe o lungă perioadă 
de timp, chiar înainte de apariţia 
utilizărilor electrice ale energiei; 

• Primele valorificări 

electroenergetice ale "forţei 
hidraulice' datează din perioade 
imediat unmătoare începuturilor 
în domeniu la nivel mondial; pe 
teritoriul ţării noastre sunt 
consemnate chiar unele pre
miere mondiale-europene; în 
general, din punct de vedere 
tehnic, amenajările au beneficiat 
de soluţiile cele mai moderne ale 
timpului respectiv; 

• Potenţialul energetic al 
apelor interioare din România 
este ridicat, dar acestea au 
caracteristica defavorabilă a 
toren\ialităţii, adică nu-şi pot 
menţine un debit relativ constant 
de-a lungul anului, fapt care a 

constituit o frână în alocarea 
capitalurilor în investiţii 

hidroenergetice; 
• Interesul pentru astfel de 

investiţii a fost afectat negativ şi 
de preţul redus al combustibililor 
petrolieri, în special între cele 
două războaie, când România 
era al 5-lea producător de lilei 
din lume. Dacă în secolul XIX, 
ponderea instalaţiilor hidraulice 
în totalul puterii instalate în 
maşinile de forţă din industria 
românească era de circa 40%, 
în anii '30 ai secolului nostru ea 
ajunsese la numai 7,5%, datorită 
apetenţei industriaşilor pentru 
acţionările directe cu motoare 
Diesel. Astăzi potenţialul 

hidroenergetic este valorificât în 
proporţie de 40% şi, în anii 
favorabili hidraulic, se prQduc 
cantităţi de electricitate 
substanţiale (în 1997, ponderea 
producţiei centralelor hidro a fost 
de aproape 1/3 din producţia 
naţională de electricitate). 

Având în vedere subiectul 
foarte amplu, în cele ce urmează 
ne vom rezuma strict la enunţul 
din titlul nostru, amintind pe scurt 
câteva din reperele de început 
ale hidroenergeticii româneşti. 

Încă din perioada daco
romană, pe teritoriul ţârii există 
atestări ale unei largi răspândiri 
a instalaţiilor hidromecanice, în 
special la mori, dar şi la gatere, 

dârst11, pive, steampuri etc. 
Migraţiile barbare n-au afectat 
folosirea acestora, dovada (eoni. 
C. Giurescu) constituind-o 
păstrarea terminologiei latine 
specifice în limba română: 
moară de apă, roată, piatră de 
moară, fus, dinţi, scuturătoare, 
făină, oală, maiu, ciutură, pănură 
etc. În documentele evului 
mediu, în toate cele trei ţări 
române se fac, de asemenea, 
referiri la mori şi pive, începând 
cu secolul XII (1169 - Sâniob
Bihor) şi secolul XIII (1247 - prin 
Diploma Cavalerilor Ioaniţi, 
regele Bela le dăruieşte 

pământurile de «dincolo de 
munţi»; sunt pomenite morile 
existente sau în construcţie, cu 
excepţia celor din \ara lui Litovoi, 
din părţile Jiului, care erau 
păstrate pentru Coroană). Până 
în secolul XIX, aceste instalaţii 
au cunoscut o dezvoltare 
continuă, aria lor de utilizare 
extinzându-se în noi domenii: la 
reducerea minereurilor de cupru 
(1392 - Baia de Aramă), în 
exploatările de fier (Bocşa, 
Reşiţa, Teliuc, Ghelar), pentru 
acţionarea ciocanelor de forjă, 
la prelucrarea lemnului 
(ferăstraie în Moldova - 1560), 
iar prima "moară de hârtie' a fost 
construită în 1564 la Braşov, 
urmată de altele similare la 
Prundul Bârgâului, Mânâştur, 

Sebeş, Câmpulung Muscel. 
Chiar şi la Batiştea, lângă 

Snagov, a fost instalată în 1762 
o fabrică de hârtie care se servea 
de forţa hidraulică. O stat(stică a 
epocii menţiona în 1863 
existenţa a 5126 "stabilimente' 
(inclusiv mori), adică 39% din 
totalul instalaţiilor existente în 
acea vreme, care întrebuinţau 

energia apelor. Nivelul tehnic al 
instalaţiilor româneşti este 
reprezentat de "moara cu făcae', 
care este expusă şi funcţionează 
la Muzeul Istoriei Tehnicii din 
Munchen . . 

Claudiu - Viorel Săvulescu 

~ Din vârful peni/ei RS 
Ianuarie 1998. 

fn Romănia nu există o criză politicâl 

Preşedintele-i scârbit, 
Parlamentu-i învrăjbit, 
Iar românu-i uluit 
Ce-a votat şi ce-a ieşit! 

• 
Unor partide parlamentare, parafrază la epigrama 

"Romanţa trandafirilor• a dlui ing. Cornelius Enescu 

S-au dus cocorii -legea firii -
Vicecocori, cocori piloţi; 
S-au scuturat şi trandafirii ... 
De ce nu toţi? De ce nu toţi? 

ing. Viorica Angheliu Mocanu 



UNIVERS INGINERESC Nr. 4/1998 • pagina 3 

MAJORAREATVAŞIRELAXAREAFISCALĂPROMISĂ 
în stilul său propriu. devenit tradiţional de-acum, ca să nu spunem proverbial şI 

niţel cam neconstituţional - de a guverna prin ordonanţe şi hotărâri-surpriză, 
anunţate pe televizor la ceas târziu de seară (care adeseori au provocat chiar 
reţinerea ori delimitarea unor membri ai săi), Executivul Ciorbea li (sau Ciorbea III, 
că nu sunt sigur) ne-a mai făcut un cadou de Anul Nou: majorarea TVA-ului. Că nu 
au fost consultaţi în prealabil partenerii de dialog, ce mai contează? Dacă dialog 
nu se vrea, nu se ştie ori nu se poate face, să ne mulţumim cu ceea ce se poate: cu 
monologuri, ca aceste două semnificative luări de poziţie din partea unor 
componente fundamentale ale societăţii civile româneşti, pe care le consemnăm 
alăturat. 

În cadrul unei recente conferinţe de presă a Patronatului Român, răspunzând 
unei întrebări referitoare la efectele pe care le va avea majorarea TVA-ului, dl prof. dr. 
Ovidiu Nicolescu, preşedintele Consiliului Naţional al intreprinderilor Private Mici şi 
Mijlocii din România, a arătat, intre altele: 

"În primul rând, majorarea TVA-ului va necesita un capital mai mare pentru 
întreprinzători în vederea desfăşurării activităţii, ştiut fiind că există un decalaj intre 
momentul în care achiţi şi cel în care primeşti TVA-ul. Deci - primul aspect - majorarea 
TVA-ului va face şi mai stringentă problema capitalizării şi lichidităţii la întreprinzători. 

Un al doilea efect va consta în aceea că TVA-ul mărit va influenţa fără îndoială şi 
cererea pentru anumite categorii de produse. Cererea de produse agricole, având în 
vedere că acestea sunt de primă necesitate, va fi influenţată mai puţin, dar totuşi, la 
anumite produse solicitările consumatorilor se vor diminua. Aceasta înseamnă un 
stimulent mai puţin pentru dezvoltarea !MM-urilor care produc şi comercializează 
produse agro-alimentare. 

în al treilea rând, având în vedere că, în ultimă instanţă, cei care vor plăti acest TVA 
majorat vor fi consumatorii de rând, se va face o deplasare a veniturilor alocate 
anterior altor categorii de mărfuri înspre produsele alimentare. Şi, ca urmare, cererea 
pentru alte categorii de produse - în primul rând pentru produsele de folosinţă 
îndelungată - va scădea, ceea ce va fi iarăşi un factor care va afecta direct şi indirect 
posibilităţile de dezvoltare ale întreprinderilor mici şi mijlocii. 

Deci, din punct de vedere al !MM-urilor, această măsură de majorare a TVA-ului, 
într-o primă perioadă, ne va afecta - şi ne va afecta destul de mult. 

Probabil că raţiunea pentru care a fost nevoie să se majoreze TVA-ul în general şi 
să se introducă noi categorii de TVA pentru produse de strictă necesitate a fost aceea 
de a asigura un minimum de venituri la bugetul statului. Această necesitate a devenit 
stringentă, având în vedere evoluţia economică nefavorabilă. Sigur, noi nu posedăm 
toate datele. Probabil că la nivelul guvernului s-au făcut analize şi această măsură a 
rezultat ca o condiţie pentru a putea menţine macrostabilitatea. În plus, dacă majorarea 
TVA este însoţită şi de o diminuare a altor impozite directe, ea va reprezenta un 
progres pe linia modernizării alimentării bugetului statului, în optica specifică U.E." 

• 
Hotărârea de majorare a TVA a surprins toate cercurile societăţii civile, sindicatele 

şi patronatul. în primul rând pentru că ea vine într-un moment în care toată lumea se 
aştepta la realizarea promisiunilor şi a angajamentelor care vizau reducerea şi nu 
creşterea fiscalităţii. 

Principalul argument al iniţiatorilor s-a referit la faptul că în comparaţie cu alte ţări 
luate drept exemplu, nivelul TVA la noi este mai mic. S-a omis că TVA este numai unul 
din elementele cu care operează fiscalitatea, că nivelul ei nu poate fi examinat separat 
de al celorlalţi parametri ca impozitul pe profit, cel pe salarii, ~I altor taxe şi accize etc., 
cu care se operează pentru echilibrul economic şi bugetar. ln SUA nu există TVA, în 
Germania este de 14%, în Italia şi Franţa sub 19% etc. Alegerea numai a exemplelor 
care convin , nu poate oferi argumente serioase. 

Ministerul Finanţelor a invocat necesitatea creşterii veniturilor la buget. Este oare 
activitatea economică şi populaţia României în situaţia de a fi stimulată azi prin astfel 
de tehnici? Considerăm că nu! în situaţia de la noi, principala cale de majorare a 
veniturilor la buget o constituie mărirea masei de activităţi supuse impozitării, 
încurajarea, deci, a activităţilor economice, a producţiei, investiţiilor şi a exportului. 
Oricât de paradoxal ar părea, considerăm că este necesară relaxarea fiscalităţii 
tocmai pentru relansarea producţiei, investiţiilor şi exportului, creşterea consumului 
şi a pieţei. Nu trebuie să se uite că echilibrele economice sunt procese de sistem. Ele 
nu operează cu reguli aritmetice, impozit mare egal cu venituri mai mari la buget. 
Efectul poate fi şi invers. 

Azi, principala frână în calea relansării economice este blocajul financiar 
generalizat. Prin mărirea TVA, el se va amplifica. Azi consumul popular intern este la 
limita subzistenţei. Prin mărirea TVA va scădea şi mai mult, antrenând şi scăderea 
producţiei. Fiscalitatea de azi nu incurajează economisirea şi nici investiţiile din 
profit. Creşterea TVA le va inhiba şi mai mult. Azi este nevoie de muncă şi de iniţiativă 
individuală mai multă. Ele nu vor fi stimulate dacă va creşte TVA. Dimpotrivă, vor fi 
descurajate! Există, deci, motive să considerăm că mărirea TVA va duce la micşorarea 
masei impozitate şi a veniturilor la buget. 

Din păcate, gestionarii economiei noastre restrâng rolul fiscalităţii la logica unui 
perceptor. Când recent, în SUA sau în Germania, de exemplu, s-a pus problema 
relansării economice, s-a început cu relansarea fiscalităţii. Deciziile au fost luate 
după analize şi dezbateri aprofundate nu de azi pe mâine, cum se procedează la noi. 
La ele au participat societatea civilă, sindicatele şi patronatul. La noi, aceştia sunt 
ignoraţi sau întrebaţi apoi. În vreme ce economia se prăbuşeşte, forţele politice ale 
societăţii şi guvernanţii noştri se întrec în dispute fără capăt şi fără rost! Cu "talk-show
uri" şi surprize fiscale nu se poate redresa nici economia şi nici viaţa oamenilor, 
cărora li se cere, de prea multă vreme, strângerea curelei! 

Silviu Opriş, 
preşedintele executiv al CONPIROM 

EUREKA COOPERARE PENTRU SUCCES 
BROKERAGE EVENT 

EUREKA întâlneşte ASIA 
Macau 

30 martie - 4 aprilie 1998 

Preşedin\ia EUREKA a Portugaliei doreşte să marcheze ultima prezenţă europeană în Asia 
(1999 • cedarea regiunii Macau de către Portugalia către China), prin organizarea unui set de 3 
evenimente în săptămâna 30 martie · 4 aprilie 1998, la Macau: 

• o expoziţie de tehnologii avansate: 
• un brokerage event EUREKA; 
• o conferinţă internaţională. 
Având în vedere creşterea fenomenului de globalizare a activitâ\ilor economice şi tehnologice, 

precum şi preocuparea de promovare a tehnologiilor europene pe alte pieţe, reuniunile îşi 
propun să apropie companiile europene şi asiatice, în vederea promovării reciproce a produselor 
şi tehnologiilor, precum şi pentru realizarea unui transfer tehnologic în ambele sensuri, pe 
domenii de interes comun. 

Cu această ocazie, dl Jose Mariano Gago, ministrul portughez al ştiinţei, şi dl Song Jian, 
ministrul ştiinţei şi tehnologiei din R.P. Chineza, vor prezida o conferinţă internaţională, ocazie cu 
care participanţii şi autorităţile locale şi chineze îşi vor exprima punctul de vedere asupra 
mecanismelor şi oportunităţilor de cooperare economică şi tehnologică intre Europa şi Asia, 
inclusiv in noul context ce se va crea în 1999. 

Expoziţia de tehnologii avansate va prezenta rezultatele unor proiecte EUREKA de mare 
succes în anii trecuţi, potenţiale surse de transfer tehnologic către piaţa asiatică, precum şi 
rezultate ale proiectelor de dezvoltare tehnologică şi inovare ale companiilor din Asia de Sud· 
Est. 

Brokerage event-ul va pune fată în fată companii europene şi asiatice, oferindu-le ocazia 
unui dialog direct, absolut necesar generării unor proiecte comune de cercetare şi transfer 
tehnologic. 

Până în prezent şi-au manifestat interesul de participare un număr de 162 de companii 
industriale, IMM-uri şi unităţi de cercetare din 22 de ţări europene, alături de aproximativ 70 de 
companii asiatice, majoritatea din China. Majoritatea companiilor asiatice interesate activează 
în domeniile tehnologiilor informatice (software), electronicii, oţelurilor şi metalelor neferoase, 
aeronauticii, tehnologiilor energetice, chimiei, telecomunicaţiilor. 

Organizaţiile româneşti interesate sunt rugate să contacteze Secretariatul român EUREKA 
pentru informaţii suplimentare asupra aspectelor de ordin logistic al participării (persoană de 
contact: VIOREL VULTURESCU). 

BROKERAGE EVENT 
Tehnologii pentru Textile 

Istanbul (Turcia) 
14-15 mai 1998 

Reuniunea a fost promovată de Turcia, care are un potenţial industrial şi tehnologic semnificativ 
în acest domeniu, aproape toate marile concerne mondiale având reprezentante şi fabrici în 
această ţară, iar sectorul IMM-urilor de profil este foarte numeros şi dispune de resursele 
financiare pentru dezvoltări tehnologice. 

Principalele ţări care sprijină această reuniune sunt: Austria, Elveţia, Frantâ, Germania, 
Italia, Marea Britanie, Olanda, Polonia, Portugalia, România, Rusia, Suedia şi, bineînţeles, Turcia. 

Secţiunile brokerage-ului vor fi: 
i) tehnici şi procese de proiectare (ergonomice, standarde.de proiectare, brevete de creaţie, 

• testări, tehnici CAD): 
ii) dezvoltarea producţiei (fibre. textile industriale, cuverturi, furnituri, îmbrăcăminte, 

încălţăminte): 
iii) producţie (procese de pretratare, dimensionare, tehnici de vopsire şi uscare, tehnici de 

coasere, maşini de producţie integrate): 
iv) protecţia mediului (tehnologii de curăţire, biotehnologii pentru procese integrate, tehnici de 

tratare, tehnici de regenerare şi reciclare, probleme de mediu la cultivarea plantelor pentru fibre 
naturale); 

v) marketing (preferinţe şi solicitări ale clienţilor, solicitările pieţei primare şi pieţei secundare, 
tehnologii noi pentru investiţii optime, valoare adăugată prin practici tradiţionale, promovarea 
produselor şi modei, creativitate şi resurse umane). 

Organizaţiile româneşti interesate sunt rugate să contacteze Secretariatul român EUREKA 
(persoană de contact: RUXANDRA RÎMNICEANU). 

BROKERAGE EVENT 
Cooperare cu Ţările Baltice 

Jurmala (Letonia) 
25 - 26 mai 1998 

Ţările Baltice, ţări nemembre ale iniţiativei EUREKA, doresc să se implice tot mai activ în 
cadrul proiectelor EUREKA şi îşi propun să stimuleze interesul propriilor companii şi unităţi de 
cercetare, prin organizarea unui brokerage event. 

Principalele ţări europene care sprijină acest eveniment sunt Danemarca, Finlanda, Islanda, 
Norvegia, Polonia şi Suedia, iar domeniile sunt tehnologia informaţiei şi tehnologiile alimentare. 

Locul de desfăşurare a fost ales Jurmala (30 km nord de Riga), pe ţărmul Mării Baltice. 
Cele două secţiuni principale vor fi orientate spre următoarele direcţii de interes: 

TEHNOLOGIA INFORMA\IEI 
• Sisteme sofţware pentru administraţie publică, asigurări, bănci etc; 
• Sisteme software pentru controlul proceselor industriale, procese de producţie etc.; 
• Multimedia, Internet. Producţie şi servicii. 

TEHNOLOGII ALIMENTARE 
• Procesarea produselor alimentare. Utilizarea materiilor prime; 
• Ambalarea şi conservarea produselor alimentare tradiţionale. Noi metode de ambalare: 
• Asigurarea calităţii. Evaluarea siguranţei produselor alimentare. Design igienic. 
Organizaţiile româneşti interesate sunt rugate să contacteze Secretariatul român EUREKA 

(persoană de contact: VIOREL VULTURESCU). 

SECRETARIATUL ROMÂN EUREKA 

Bucureşti 70168, 
Str. Mendeleev no. 21-25 
etajul IV 
tel centrala: (01) 650.20.80 
tel/fax: (01) 210.92.75 

Bogdan Drăgancea ( 160) 
Viorel Vulturescu ( 11 O) 
Ruxandra Rimniceanu (11 O) 

Adrese e-mail: 
dbogdan@scou1.mel.ro 
wultur@scou1.mct.ro 
rux@scou1.mel.ro 

ing. Georgiana Dumitru 
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AL III-LEA SIMPOZION ŞTIINŢIFIC 
AL ROMÂNILOR DE PRETUTINDENI 

Bucueşli, 11-12septemlxie 1998 
Asociaţia Generală a Participanţii sunt ruga~ -•-

Inginerilor din România (AGIA) 
organizează 'Al III-iea 
Simpozion ştiinţific al inginerilor 
rom Ani de pretutindeni", în 
perioada 11 - 12 septembrie 
1998, la Bucureşti, Sala de 
conferinte a AGIR din Bd. Dacia 
nr. 26 (Piaţa Romană). 

să transmită, prin poştâ •·M---•--•-· 
sau prin fax, până la data ._ _,,_,, __ 

de 15 mai 1998, talonul 
de participare, precum şi 
un rezumat ( în limba 

-------------
~~------------
-~-----------română) al comunicării. . ________ , ___ _ 

Textul comunicam Fu _____ ,_, ______ _ 

susţinute, precum şi 
rezumatul acesteia (în 
limbile romana .şi 

engleză) vor fi predate, 
după simpozion, la AGIR, 

-------------
Tema simpozionului este 

'Societatea infonnaţionalA". Solcl_...........,..,-..i,..._u:rt.11(',iao. ........ aq __ 

Programul preliminar al 
simpozionului 

ns-.-111'111-cvJJIIUI ,w, ... _....,...,__,«i ,_ ..... ,..,,... .. 7U.;.,_ .... ,.,... 

11 septembrie 1991 
orele 8.30- 9.00 în,egistrarea participantilor ,.._.._ ................. #Gf\.,-'11 ................ .. 

orele ~-00- 9.30 deschiderea simpozionului şi prezentarea 
1,.,.. 

de mesaje 
orele 9.30-11.30 sesiune de comunicâri ştiintffice 
orele 11.30-12.00 pauză de cafea 

... __ _ -
orele 12.00-14.00 sesiune de comunicări ştiintifice 
orele 14.00-16.00 pauză de masă 
orele 16.30-18.00 sesiune de comunicâri ştiinţifice 

f'l~Nlllluu- ....... Mat._•--=-............ ---
12 septembrie 1998 
t,rele 9.00- 9.45 închiderea lucririlor; concluzii fi 

propuneri' 
orele 9.45-10.00 pauză de cafea 
orele 10.00-11.30 acordarea 'Premiilor AGIR' pentru cele 

mai valoroase lucrări inginereşti ale anului 
1997 şi a 'Premiului AGIR de excelentă' 

orele 12.00- 13.00 concertul Orchestrei -$imfonice a 
lngi"!'rilor oferi1 în onoarea participanţilor 

Participanţii sunt invitali să pentru a fi publicate în cadrul 
prezinte o comunicare ştiin\ifică volumului dedicat 
pe tema men\ionată. simpozionului. 

Contacte la AGIA: 

lng. Georgiana Dumitru, 
Calea Victoriei nr. 118, 70179 
Bucureşti 

Telefon: 40.1.659.41.60 sau 
40.1.659.23.95, fax 
40.1.312.55.31, 

e-mail: agir@pcnet.pcnet.ro, 
precum şi pe Internet: http:// 
www. tran.s:data. ro/agi r/ , 
r_agir.htm 111 ,~t 

VĂ CEREM PĂREREA 
Despre îmbunătăJirea publicaJiilor AGIR 
Lucrările recentului Congres 

al AGIR au scos în evidenţă, atât 
prin luările de cuvânt ale 
delegaţilor, cât şi prin 
documentele adoptate, 
importanţa deosebită a 
momentului actual pentru 
evoluţia Asociaţiei. Moment pe 
care unii vorbitori - mai ales prin 
prisma elementelor de noutate 
cuprinse în Raportul Consiliului, 
prezentat de preşedintele AGIR, 
dr. ing. Mihai Mihăiţă - nu s-au 
sfiit să-l numească 'de cotitură". 

Ideea de implicare a 
inginerilor ca profesie, prin cea 
mai puternică şi mai 
reprezentativă asociatie a lor, în 
gândirea, operarea şi chiar în 
conducerea sectorială a 
procesului de restructurare din 
România - inevitabil, deci, de 
implicare profesională la nivelul 
factorilor politici de decizie - este, 
în opinia mea, cea care imprimă 
momentului calificativul 'de 
cotitură'. 

Acum, însă, după ce aceste 
idei au fost însuşite şi adoptate 
de către Congres, cuvântul îl au ... 
faptele. Important este acum 
modul în care AGIR va şti şi va 
reuşi să se facil. auzit şi luat în 
seamă de către factorii 
decizionali - atât la nivel central, 
cât şi în plan local - modul în care 
va şti şi va reuşi să-şi 

dovedească nu numai utilitatea, 
dar chiar necesitatea sine qua 
non, ca partener profesional şi 
social de dialog al puterilor 
executivă şi legislativă în 
orientarea corectă a procesului 

de restructurare. 
Pentru atingerea acestui 

scop, cred, activitatea 
"tradiţională' a Asociatiei va 
trebui orientată spre finalizări 
mai concrete. Desigur, sunt 
necesare şi utile în continuare 
dezbateri - colocvii, seminarii, 
mese rotunde, simpozioane, 
analize sectoriale - dar latura 
infonnativă a acestora va trebui 
dublată mai pregnant prin aceea 
de analiză critică, finalizată 
obligatoriu în concluzii 
fundamentate 'beton', la care să 
fie anexate şi propuneri concrete 
de soluţii. 

Desigur, atunci când e vorba 
de critică, fie ea cât de obiectivă 
şi constructivă, se manifestă o 
tendinlă de 'reţinere', se face cu 
oarecare 'menajamente', din 
dorinta de a nu supşra prea tare 
pe unii sau pe alţii. Căci adevărul 
rostit tranşant întotdeauna ii 
supără pe 'o anumită parte' 
dintre contemporani. Dar, în 
acelaşi timp, afirmarea lui se 
consemnează de către Istorie. 
Or, AGIA poartă în spal'e 
răspunderea istorică a celor 
peste 100 de ani de existentă 
demnă, prestigioasă. Această 
răspundere nu vă (mai) dă voie, 
domnilor ingineri, să tâce\i sau 
să 'menajaţi' acum, când 
lucrurile în economia 
românească merg aşa cum 
merg! Aproape catastrofal, am 
putea spune. 

Am făcut această · lungă 

introducere pentru că tocmai aici 
văd eu punctul de plecare pentru 

îmbunătăţirea şi lărgirea 

activilâlilor editoriale ale AGIR, 
obiectiv cuprins în Programul
cadru pe următorii patru ani şi 
analizat, intre altele, la ultima 
şedinlă a Biroului executiv. 

Este constatat lucru, mass
media nu se prea 'înghesuie' să 
reflecte acţiunile organiza\iilor 
neguvernamentale, dacă 

informa\ia ce i se oferă nu are 
puţină 'sămânlă' de scandal sau 
de senzational. Sau dacă, 

fireşte, nu i se cere 
consemnarea în regim de 
publicitate. 

Avantajul preţios al AGIR, de 
a avea un bilunar propriu de 

.opinie şi informare, plus un 
buletin trimestrial de specialitate, 
trebuie, desigur, să fie mult mai 

. eficient exploatat. Problema este 
cum? Şi tocmai acesta e rostul 
grupajului de materiale pe care 
ii începem aici, de a ne ajuta, 
stimaţi cititori, să găsim cele mai 
realiste şi mai eficiente solutii, 
d11r şi de a vă invita la o 
colaborare mai substanţială -
îndeosebi pe laturile de opinie, 
analiză, concluzii, soluţii - pentru 
ca 'Universul ingineresc" să 
devină o adevărată tribunii a 
Inginerilor, nu neapărat numai 
a membrilor cotizanţi a·i 
Asociaţiei. 

Ca o primă bază de discutie 
în acest sens voi aminti cele 
două direcţii principale de 
acţiune pe care şi le-a propus 
AGIR, şi anume: 

1. Lărgirea sferei de difuzare 
a 'Universului ingineresc', prin 
scoaterea lui la vânzare liberă; 

Ştiri de la 
SIT-AGIR 

SOCIETATEA IN•31NERILOR TEXTILIŞTI DIN ROMÂNIA 
THE SOCIETY OF TEXTILE ENGINEERS IN ROMANIA 
LA SOCIETE OES iNGENIEURS TEXTILES OE ROUMANIE 
GESELLSCHAFT OER TEXTILINGENIEURE AUS RUMANIEN 

--'{Qt.tANIA, BIJCU"9fb M-GCOr1 CaleaVloton111rr118 
T +'4018&i ◄160, F~ 40 3 2~1 

Societatea Inginerilor Textilişti din Asociatia Generalâ a Inginerilor 
din România (SIT-AGIR) comunicâ următoarele: 

• A apărut primul număr al ...,,,,.,,"""'='"" 
revistei 'TEXTILE', publicatie 
a SIT-AGIR, a Facullătii de 
Textile-Pielărie din 
Universitatea Tehnică - laşi şi 

a Societălii Chimiştilor Colorişti 
din Romănia, care cuprinde: 
informalii tehnice actuale din • 
domeniul textil, materii prime, 
filatură, tesătorie, tricotaje.1ex
tile neconventioflale, finisare, 
confectii, management, mar
keting, ecologie, lexicon textH 
poliglot, agenda specialistului, 
tehnici de vârf aplicate în tex
tile, figuri proeminente in 
domeniul textil etc. În prima 
etapă, aparitia revistei TEX
TILE va "fi trimestrială şi în 
raport de solicitările textiliştilor 
ne propunem să mărim 

numărul de apariţii la 12 pe an. 
Abonamentul în cazul a patru aparilii pe an este.de 60.000 lei pe an şi se 
poale face direct la casieria Asociallei Generale a Inginerilor din România 
(AGIR) din "Bucureşti, Calea Victoriei nr. 118, etajul 1, sau prin Ordin de 
plată/mandat poştal, în contul 45100482 la B.C.R. Filiala sector 1, 
Bucureşti, cu mentiunea expresă 'Pentru revista TEXTILE-AGIA'. 

• Cu ocazia zi\ei de naştere - la împlinirea unei vârste jubiliare, cu o 
bogată activitate tehnico-ştiintifică în cadrul asociatiilor inginereşti (ASIT, 
CNIT,, /\GIR), Biroul e~ecutiv al SIT-AGIR a organizat aniyersâri 
omagiale, ocazie cu care, pe lângă felicitări, a decernat titlul profesional 
onorific 'Expert consultant magistru SIT-AGIR', după cum urmeazâ: 

- dr. ing. Valeriu Rusanovschi, la 80 de ani; 
· cercel. şt. ing. Iulia Tetrescu, la 65 de ani; 
- cercel. şt. ing. Ioan Teodorescu, la 75 de ani; 
-•ing. Vilii Livianu, la 75 de ani. 
Au fost felicitati şi a~i membri SIT-AGIR care s-au născut în luna 

ianuarie. 

• Noile organe de conducere SIT-AGIR 
Consiliul de conducere al SIT-AGIA, format din: Aristide Dodu -

preşedinte, Constantin Preda şi Liviu Călin - prim-vicepreşedinţi; Cărpuş 
Eftalia, Dionisie Dobre, Gheorghe loanovici, Maria Zamf,r, Neculai Boilor, 
Stan Mitu, Elena Teodorescu şi Ioan Anghel -vicepreşedinVi specialită~lor 
filatură, ţesătorie, tricotaje, textile neconvenţionale, finisaj text~. confectii, 
creatie · modă şi utilaje - instalaţii textile; Maria Buzdugan -vicepreşedinte 
SIT-AGIR, preşedinte secţia Bucureşti; Dorin Dan, vicepreşedinte SIT· 
AGIR, preşedinte sectia laşi; Constantin Costandache - secretar 
executiv şi Marian Deaconu - secretar executiv adjunct. 

Ca membri ai Consiliului de conducere SIT-AGIR au fost aleşi: Marin 
Udrea, Mircea Popa, Stelian Gherman, Viorel Elisevici şi Vasile Iosif 
pentru filatură; Dumitru Liute, Mihai Ciocoiu, Ion Cioară, Valeria Grigoraş, 
Gheorghe Nicula şi Victor Taşcău pentru tesătorie; Mircea Mateescu, 
Vasile Oceanu, Gheorghe Dumitru, Andrei Popescu, Luiza Ispas, Aurelia 
Braşoveanu, Liviu Lungu şi Gelu Zoica pentru tricotaje; Iulia Petrescu, 
Maria Flucsă, Ştefan Costandache, Gheorghe Naghi, Aurelia Grigoriu 
şi Vasile Acatincăi pentru finisaj; Oomnel Udrea, Mihaela Chiroşca, Vasile 
Chiriac şi Carmen Loghin pentru confec!ii; Nicolae Bunea, Ioan Sucală, 
Comei Todea şi Ştefan Ene pentru utilaje, instalatii şi aparatură de 
laborator. 

• Conducerea Secliei romAne din Federaţia lntematională a 
Specialiştilor în Tricotaje (IFKT) este formată din: Aristide Dodu -
preşedinte de onoare; Mircea Mateescu - preşedinte; Gheorghe Dumitru 
şi Vasile Oceanu - vicepreşedinti; Aurelia Braşoveanu, Dorin Dan, 
Aristide A. Oodu, Eugen Cojocaru, Gheorghe loanovici, Liviu Lungu, 
Andrei Popescu şi Petru Georgescu - membri. 

2. Modificarea con\inutului ziarului, a formei grafice de pr/!zentare 
şi eventual chiar şi a periodicitâ\ii sale de apariţie. 

Cele două direc~i sunt strâns legate intre ele, după cum ne vom 
strădui să ilustrăm in continuare. Dar ele mai ridică din start 
necesitatea ex1inderii activităţii editoriale, precum şi a rezolvării 
mai prompte (şi mai Pl!tin costisitoare) a operatiei de tipărire. Fapt 
pentru care s-a pus problema oportunităţii .ca AGIA să-şi înfiinţeze 
într-un viitor apropiai o editură şi să-şi procure şi o tipografie. 

Aşteptăm, aşadar, propunerile şi sugestiile dumneavo!3stră, cu 
argumente pro şi, dacă apreciali, chiar contra. Până atunci vom 
încerca noi, în numărul viitor, să descifrăm implica\iile acestor 
demersuri indrăznete, potentialele lor efecte benefice asupra vietii 
şi imaginii Asociaţiei, dar şi inevitabilele riscuri inerente din punct 
de vedere economic, cel puţin pentru început. 

Alexandru Mărculescu 
(Continuare în nr. viitor) 
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FONDUL PROPRIETĂŢII DE STAT 
- BILANŢ ŞI OBIECTIVE -

În organizarea Fondului 
Proprietăţii de Stat, pe data de 
2 februarie a.c. a avut loc, la 
Palatul Elisabeta din Capitală, 
prima conferinţă de presă din 
acest an, prilejuită de 
prezentarea rezultatelor 
privatizării în anul 1997, precum 
şi a proiectului de program de 
privatizare pe anul 1998. 

Sinteza ambelor materiale a 
fost expusă de preşedintele 
Consiliului de Administraţie al 
FPS, dr. ing. Sorin Dimitriu. 

• Dintre rezultatele privind 
realizarea programului de 
privatizare al FPS pe anul 1997, 
elaborat pe baza strategiei 
guvernului, care conţine 

principalele prevederi ale 
acordurilor FESAL şi ASAL, 
încheiate de Guvernul României 
cu FMI şi Banca Mondială, 
menţionăm: 

• Atingerea obiectivelor 
prevăzute în program: 
accelerarea procesului de 
privatizare pentru· a diminua rolul 
statului în economie; 
reorganizarea sistemului 
economIeI nationale sub 
influenta legilor economiei de 
piatâ, într-un mediu concurenţial 
puternic, care favorizează 

formarea liberă a preţurilor; 
dezvoltarea pieţei secundare de 
capital prin creşterea ofertei de~ 
privatizare; îmbunătăţirea 

cadrului legislativ şi realizarea 
programului de promovare a 

ofertelor de privatizare în privatizat (2166 miliarde lei în 
vederea atragerii unui număr cât 1997, -fală de 1337 miliarde lei 
mai mare de investitori străini; în anu~ 1996), de valoarea (în 

• Au fost privatizate 1304 valută) a contractelor de 
societăţi comerciale cu un capi- vânzare-cumpărare de acţiuni 
.tal social de 2166 miliarde lei, (515,2 mii . USD în anul 1997, 
din care: 1084 -societăţi faţă de 17,3 mii. USD în anul 
comerciale mici (81,8%); 170 1996) şi de volumul investitiilor 
societâli mijlocii (14,2%) şi 50 asumate prin contractele de 
societâli mari (4%); • vânzare-cumpărare (465 mii. 

• Metodele de.privatizare USD în anul 1997, fală de 250 
aplicate în proces au fost: licitaţia mii. USD in perioada 1992-

pentru 231 societâti 1996). 
comerciale, negocierea directă • Cu privire la participarea 
• pentru 1064, licita~a pe pia\a capitalului străin la privatizarea 
extrabursierâ RASDAQ, pentru socielâ!ilor comerciale, s-au 
8 şi oferta publiC'â prin BVB, încheiai contracte de vânzare
pentru o societate comercială; cumpărare a pachetelor de 

• A început procesul de acţiuni pentru un număr de 44 
privatizare a celor trei bănci societăţi comerciale cu firme din 
comerciale ,noniin,alizate de Franta, SUA, Germania, Austria, 
Guvernul României: Banc Post, Elveţia, Italia, Cipru; au fost 
Banca Română pentru înregistrate 17 societăţi mixte, cu 
Dezvoltare şi Banca Agricolă; un capital social de peste 80 

• Privatizarea societă!ilor miliarde lei; 
comerciale din 11nele • S-a acordat o atenţie 
subsectoare economice sau deosebită derulării programului 
care reallzeazâ anumite grupe de privatizare prin reconversie 
de produse este încheiată sau de active, la societăţile 
foarte aproape de finalizare: comerciale de mari dimensiuni 
confecţii textile 100%; aJffl)alaje care înregistrează pierderi şi 
alimentare 90%; prelucrare c;ontribuie · semnificativ la 
mase plastice 89%; materiale de generarea 'blocajul11i financiar 
construcţii 86%; ciment 80%; (82 societăţi comerciale), 
baze de aprovizionare tehnico- principalul obiectiv al vânzării de 
materială 80% ş.a. ,, active fiind cons:olidarea 

• Din punct de vedere cafitatlv, . sectorului intreprinderilor ffii'ci şi 
procesul de privatizare este · mijlocii. 
reprezentat de trendul ascen- • Referitor la proiectul 
dent al capitalului social programului FPS de privatizare 

Oportunitate (costisitoare) pentru inginerii români 

PROGRAMUL INTERNAŢIONAL DE MBA 
Institutul de Economie şi de 

Formare S,ocială pentru 
Ingineri (IEFSI) din Litie, Franţa, 
organizează un program 
intemational secvenţial de MBA 
pentru ingineri, cu durată de 44 
săptămâni. 

Obiectivul programului este 
formarea de manageri. 

Programul se desfăşoară în 
limba engleză şi este structurat 
în5 module: 

Curs introductiv pregătitor
durata 4 săptămâni 

• Testarea cunoştinţelor de 
engleză in afaceri 

• 4 seminarii de 
perfecţionare pentru: citire 
rapidă; cercetare, l!locumentare; 
cum să te cu!1oşti şi să-ţi 
recunoşti posibilitâtile şi 
slăbiciunile; lucrul in echipă 

• Introducere in lumea 
afacerilor 

Modulul I 41ediul de afaceri 
european şi internaţional -
durata 7 săptămâni 

Mediul economic interna
tional 

Mediul comercial interna
ţional 

Europa- - analiză legislativă · 
şi geopolitică 

Abordarea interculturală -
problemă esenţială · 

Societatea informatică 

Modulul li - Analiza 
transversală a functionârii 
intreprinderii - durata 12 
săptămâni 

• Resurse proprii ale 
companiei: personal , utilaje, 
capital 

• Activitate de corporaţie: 
compania şi pia\a sa de 
desfacere, managementul 
resurselor umane, 
managementul logistic şi de 
producţie, compania şi 

responsabilităţile sale 
• Management financiar

contabil 
• Sinteză -studiu de caz 

Modulul 111 - Decizia 
strategici ---<!urata 5 săp.limlni 

• Managemeni straÎegic - 
principii 

• Alegerea strategiei 
internaţionale 

Modulul IV -Oe la decizie la 
planul de afacere -durata 11 
săptă~Ani 

• Mobilizarea resurselor 
umane pentru dezvoltarea 
internaţională 

• Planuri de afaceri pentru 
marketing internaţional 

• Finanţarea dezvoltării 
internaţionale 

• Managementul de criză şi 

de risc 

Modulul V - Controlul 
acţiunii. Previziuni şi dinamică 
---<!urata 5 săptămâni 

• . Managementul 
informaţiei 

•Controlul 
managementului 

• Previziuni şi control 
privind dezvoltarea corporativă 

În plus fa\â de cursurile, 
conferinţele şi seminariile din 
program, care se vor desfăşura 
in limba engleză, modulele li, 
III şi IV'au prevăzute cursuri de 
limba engleză, referitoare la: 

• Terminologia funcţiilor 
unei companii -30 ore 

• Abilltă\i de scriere --30 ore 
• Abilitâti de exprimare -30 

ore 

. Costul participării la întregul 
program este de 85.000 FF. 

Fiecare dosar de candidatură 
se analizează separat. 

Detalii şi materiale 
suplimetare: compartiment 
organizare al AGIR. 

ing. Luminiţa Scurei 

pe anul 1998, acesta are la bază strategia de plivatizare a 
Guvernului şi aceleaşi prevederi încheiate de Guvernul României 
cu organismele financiare intema\i<>nale, propunerile fiind elabo
rate in conformitate cu prevederile OUG nr. 8811997, referitoare la 
privatizarea societăţilor comerciale, având ca obiective: 

• Creşterea ponderii societăţilor comerciale mari in totalul 
societăţilor comerciale privatizate; din programul ofertei de 
privatizar11 pe anul 1998, care cuprinde 2707 societăţi comerciale 
cu un capital social de 30.956 miliarde lei, 312 sunt societăţi 
comerciale mari, 918 mijlocii şi 14TT mici; 

• Programul de contractare-vânzare acţiuni ale societăţilor 
comerciale gestionate de FPS pe anul 1998 cuprinde.1600 societăli 
comerciale cu un capital social de 1 O.OOO miliarde lei, o pondere 
mare revenind societăţilor comerciale rezultate din restructurarea 
regiilor autonome şi a societăţilor/companiilor de interes naţional; 

• Atragerea într-o măsură mai mare a capitalului străin, inclusiv 
prin intermedierea privatizării unor societă~ comerciale mari de către 
bănci internaţionale de investiţii, sau prin aplicarea unor noi metode 

ing. Ion Rozanide 

(Continuare Tn pag. 8) 

Ingineri-laureaţi ai 
PREMIILOR ACADEMIEI 
ROMÂNE PE ANUL 1995 
Printre laureaţii Premiilor Academiei Române pe anul 1995, 

conferite la 4 decembrie 1997, s-au aflat şi un număr apreciabil 
de ingineri, cu care AGIR îşi face onoarea de a se mândri, chiar 
dacă din datele ce ne-au fost oferite nu putem extrage informaţii 
suplimentare referitoare la lucrările distinse şi la autori. După 
cum este posibil ca printre laureaţi să se mai numere şi al\i 
ingineri, fără menţionarea expresă a profesiei in lista oficială, 
eventuală omisiune ce nu ne aparţine, dar pe care o vom corecta 
cu aceeaşi plăcere. · 

În domeniul ştiinţelor chimice 
Premiul Nicolae Teclu 
a) Grupul de lucrări: 'Studiul fenomenelor de transfer in 

sisteme eterogene cu aplicaţii la bioreactoare' 
autori: ing. Maria Gavrilescu şi ing. Rodica Viorica Roman 
b) Grupul de lucrări: 'Soluţii ale compuşilor macromoleculari" 
autori: ing. Maria Bercea şi dr. Cătălina Ioan 

În domeniul ştiinţelor tehnice 
Premiul Aurel Vlaicu 
a) Lucrarea: "Dinamica vehiculelor de cale ferată" 
autor: prof. dr. ing. Ioan Sebeşan 
Premiul Traian Vuia 
Lucrarea: "Vibrocompactarea formelor speciale pentru 

turnarea aliajelor" 
autor: eoni. dr. ing. Viorel Ene 
Premiul Henri Coandă 
Grupul de lucrări: "Cercetări privind aerodinamica rotorului" 
autori : dr. ing. Horia-Theodor Dumitrescu şi dr. Vladimir 

Cardoş 
Premiul Constantin Budeanu 
Lucrarea: "Elemente de analiză modală" 
autor; dr. ing. Eugeniu Pavel 

în domeniul ştiintelor economice, juridice şi sociologice 
Premiul Virgil Madgearu 
Lucrarea: "Economia agriculturii montane· 
autor: dr. ing. Nicolae Braşoveanu 

În-domeniul ştiinţei şi tehnologiei informatiei 
Premiul Gheorghe Cartianu 
Lucrarea: "Semnale analogice şi transformările lor" 
autor: prof. dr. ing. Dumitru Stanomir 
PremiulTudorTănisescu 
a) Grupul de lucrări: "Detecţia schimbărilor în dinamica 

semnalelor şi sistemelor" 
autor: dr. ing. Theodor D. Popescu 
b) Grupul de lucrări: "Inteligenta computaţională in 

prelucrarea digitală a sistemelor" 
autori: prof. dr. ing. Adrian-Traian Murgan, prof. dr. ing. Vasile 

Lăzărescu, dr. ing. Radu Dogaru şi dr. ing. Adriana Dumitraş 

AI.M. 
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FINANŢAREA INFRASTRUCTURILOR FEROVIARE 
(Urmare din pag. 1) 

investească în transportul 
feroviar - a arătat Erdmenger -
nu se datorează dorinţei de a 
sprijini un anumit agent de trans
port ci, mai ales, faptului că, din 
conceptul global al unui trans
port multimodal, calea ferată nu 
poate fi exclusă. Dr. Erdmenger 
a rămas clar şi în continuare: 
"Căilor ferate nu le este permis 
să spere în continuare în 
îngrădirea celorlalti agenţi de 
transport". Căile ferate ar trebui 
în primul rând să continue să se 
schimbe ele însele şi să se ajute 
singure în sesizarea şansei 
unice oferite de extinderea spre 
Răsărit a Uniunii Europene prin 
exploatarea avantajelor oferite 
de marile distante. Ele trebuie 
însă, mai întâi, să fie capabile să 
facă acest lucru. Aceasta 
presupune cooperarea 
transfrontalieră intre căi ferate 
structurate încă la nivel national, 
trecerea de la o politică â 
ordinului la o politică a pielii, 
precum şi la un gen de politică 
în domeniul infrastructurii şi al 
investi!iilor, care să creeze ca
pacitate concurenţială . Prin 
"calea liberă" s-ar putea crea 
oferte transfrontaliere comune. 
Pentru finanţarea căilor de trans
port, societatea ar putea asigura 
numai credite modeste dar, din 
cele 500 milioane ECU, 60% vor 
fi totuşi dirijate spre calea ferată. 

Următorul vorbitor al fost Stig 
Larsson, preşedintele Uniunii 
Internaţionale a Căilor Ferate 
(UIC) şi, totodată, şeful Căilor 

Ferate Suedeze de Stat (SJ). Stig 
Larsson nu a fost de acord cu 
consideratiile antevorbitorului 

său, după care căile ferate n-ar 
fi făcut destul pentru a deveni mai 
puternice. Vechiul neajuns, al 
nerealizării încă a egalită!ii 
competitionale intre agenţii de 
transport, l-a probat cu 
constatarea că transportul cu 
autocamionul nu achită complet 
nici astăzi costurile sale externe. 
Nu ar fi deloc inechitabil să se 
acorde căii ferate sprijinul 
statului pentru infrastructura sa, 
deoarece transportul rutier 
primeşte cu mult mai mult. Drept 
exemplu al bunelor intentii ale 
căilor ferate, Stig Larsson a citat 
planul de actiune "Eurail", 
adoptat la începutul lui octombrie 
1997 de Congresul Feroviar 
Mondial de la Marrakesh pentru 
modernizarea transportului 
feroviar în Europa. În decembrie 
ar urma să se adauge un plan 
mai dezvoltat pentru creare,i. 
unei reţele feroviare 
tricontinentale, cu legături de fer
ryboat intre Europa, SUA şi Asia. 

O depoziţie în favoarea căii 
ferate a făcut şi Trevor 
Halvorsen, secretarul general al 
Comunităţii Căilor Ferate 
Europene (GEB). El a amintit de 
cei SO.OOO de morţi pe care ii 
provoacă anual traficul rutier 
numai în ţările Uniunii 
Europene, ca şi de caracterul 
dăunător al traficului rutier şi al 
celui aerian, care ar avea o 
contribuţie decisivă la efectul de 
seră. Cel care doreşte 

reducerea volumului de CO, nu 
poate evita nici în viitor calea 
ferată . Reconstructia retelei 
transeuropene (TEN) se 
desfăşoară decepţionant de 
încet. Motivele sunt simple: 
lipsesc mijloacele financiare. 

Există îngrijorări în privinţa Europei trăieşte o transformare 
creditelor din domeniul public, radicală. În spatele BERD ar sta 
dar şi din cel privat. Guvernele totuşi - în afara UE şi a Băncii 
şi capitalul privat trebuie să Europene de Investiţii (EIB) - 58 
sporească mijloacele financiare de lări, fapt ce ar sublinia în mod 
puse la dispozitie în acest scop. deosebit importanţa sa ca 
Avantajele pentru furnizorii de furnizor de credite pentru 
credite ar fi evidente: costurile infrastructura feroviară. Ca 
terenurilor cresc şi se creează instituţie bancară multinatională, 

locurile de muncă necesare. la acordarea creditelor bancare 
Pentru Uniunea Industriei pentru Europa Centrală şi 

Feroviare Europene (UNIFE) Răsăriteană, inclusiv Rusia, ea 
s-a pronuntat Pierre Lagache. El ar trebui să urmărească stricta 
a vorbit de situatia concurentială respectare a regulilor pielii. În 
a industriei de furnituri feroviare, acest sens, nu se acceptă o 
industrie care a răspuns subvenţionare indirectă a 
chemării de a participa la transportului de călători prin 
asanarea căilor ferate. Ar trebui intermediul transportului de 
să se vorbească de o revolutie marfă. 

atât în calea ferată, cât şi în in- După referatul preşedintelui 
dustria feroviară. Scăderea Organizatiei Căilor Ferate din 
preturilor, înregistrată numai intre Europa Răsăriteană şi din Asia 
1994 şi 1997, ar atinge 30%. Se (OSJD). dr. Andrzej 
ridică însă întrebarea dacă Golaszewski, cu tema 
societatea noastră îşi poate "Construcţia şi finanţarea liniilor 
permite să distrugă transportul ferate transcontinentale intre 
public. Şi aici ar vedea el rostul Europa şi Asia", prezentând o 
Seminarului de strategie al serie de detalii asupra aşa
UEEIV, anume în a contribui la numitelor trasee nordice şi 

transformarea prin care industria sudice, cuprinzând 
feroviară ar fi inclusă în mod considerabile constructii noi de 
avantajos în industria lanţurilor căi ferate, în special în China, a 
de transport, dar şi în asumarea urmat al doilea referat bancar al 
telului de a transforma rational lui Tom Barret, şeful 
şi economic capacităţile tehnice, Depaftamentului Energie şi 

ţinând seama şi de concentrarea Transporturi al Băncii Europene 
pe numai câteva firme-gigant. de Investiţii (EIB), privind 

'Rolul Băncii Europene de experienţa acesteia în finantarea 
Reconstrucţie şi Dezvoltare infrastructurilor feroviare. 
(BERD) pentru căile ferate din Discuţii la masa rotundă 
Europa Centrală şi Răsăriteană" ' După sesiunea de referate a 
a fost expus de Paul Amos. urmat o masă rotundă lărgită cu 
Structurile administraţiilor tema 'Cum se poate contribui la 
feroviare ar fi realizate mai mult dezvoltarea căilor ferate în 
cu un caracter militar decât în Europa?" Sub conducerea 
conformitate cu cerinţele pieţii. profesorului Kerkapoly, au 
Lumea feroviară din Răsăritul participat la discuţii Josef 

Winfried Griiter din partea UE, 
din partea UIC - directorul său 
general onorific, Michel 
Walrave, din partea GEB - Carl
Henrik Lundstrom, din partea 
SNCB - Jacques Pellegrin, din 
partea UNIFE- Pierre Lagache, 
din partea BERD - Paul Amos, 
din partea EIB - Tom Barret, iar 
din partea AICCF - secretarul 
ei general, Ir. Antoine Martens. 

Rezultatul a fost clar şi 

îmbucurător: infrastructurile 
feroviare pot şi trebuie realizate 
cât mai repede, corespunzător 
cerintelor. Este vorba de 
investiţii necesare din fonduri 
publice, care pot fi valorificate 
şi recuperate. Trebuie utilizate 
în acest sens atât mijloace 
publice, cât şi credite private. 
Participantii au fost unanimi în 
aprecierea că toate părţile, 

comunitatea statelor europene, 
guvernele naţionale şi băncile 
internationale, împreună cu 
căile ferate şi organizaţiile 

acestora, ca şi asocia!iile 
inginerilor feroviari, toate 
acestea împreună cu industria 
feroviară din întreaga Europă, 
trebuie să colaboreze pentru a 
moderniza cât mai rapid căile 
ferate şi a le utiliza în beneficiul 
omului şi al economiei. 

Toate acestea au fost 
confirmate pe deplin şi de 
discutiile cu participanţii veniti 
suplimentar din 12 ţări 

europene la seminarul de 
strategie. 

La lucrările seminarului au 
participat şi cinci delegati ai 
Asociaţiei Inginerilor Feroviari 
din România (AIFR), asociatie 
membră a UEEIV, afiliată la 
AGIA. 

INGINERIA ASISTATĂ DE CALCULATOR 
Concepte, metode şi aplicaţii Q 

Aceasta a fost tema seminarului care 
a avut loc la 4 februarie 1998, in moderna 
sa/ii a Senatului Universităţii 'Ovidius' 
Constanţa, organizat de Filiala AGIA 
Constanţa, Universitatea 'Ovidius' 
Constanta şi Institutul pentru Analiza 
Sistemelor (INAS) Craiova. 

informatic integrat, aflat într-un stadiu 
avansat de realizare. Prez·entarea 
informaticienilor ca membri de bază ai 
echipei de proiectare în domeniul naval 
scoate în evidentă faptul câ t<!hnologia 
informatică este apreciată cum se cuvine 
atât la nivelul managementului, cât şi la 
nivelul executivului în cadrul Şantierului 
Naval Constanţa. Sistemul de proiectare 
prezentat a ajuns în faza în ca(e trebuie 
cuplat cu partea econor""!ico-financiară, 
astfel încât realizarea unei oferte pentru 
construirea unei nave să se pdată face 
în timp util. 

ar trebui sâ fie printre primele 
componente supuse reproiectării, fiind de 
fapt componenta disruptivă care poate 
duce la realizarea schimbării 

fundamentale şi la ob\inerea, în final, a 
unor rezultate spectaculoase. 

Zilele 
tehnicii rutiere 

Manifestarea, prin temele sustinute, 
cât şi prin inten\iile viitoare exprimate de 
organizatori, işi propune dezvoltarea unei 
noi relatii dintre învăţământul universitar, 
cercetare şi industrie. O primă realizare 
concretă a acestei noi relatii o va constitui 
crearea unui centru de competenţă, în 
cadrul universităţii, prin colaborare cu 
INAS, centru care va fi condus de domnul 
profesor Mamut Eden. Acest cenlru va 
avea în scurt timp, conform declaratiilor 
domnului Mamut Eden, o dotare hard/ 
soft suficientă funcţionării pachetului de 
proiectare âsistată de calculator 'Pro/ 
ENGINEER' şi a pachetului 'ANSYS' 
(realizare analize folosind metoda 
elementelor finite). 

Dupâ punerea în functiune a acestor 
aplicaţii, atât studentii cât şi inginerii 
interesaţi vor putea beneficia de 
perfecţionare sau formare în domeniile 
mentionate. Prezentările şi demonstratiile 
fâute direct de specialiştii de la INAS 
privind proiectarea asistată de calcula
tor au fost de un înalt nivel tehnic, 
captând interesul participanţilor. 

O altă pre~ntare interesantă a fost 
făcută de Şantierul Naval Constanţa, 
având ca temâ 'Concepte modeme de 
proiectare asistată de calculator în 
domeniul naval'. Această temă a fost 
prezentată de domnul inginer Ermendido 
Beli şi a impresionat atât din punct de 
vedere al conceptelor utilizate în 
proiectare, cât şi din punct de vedere al 
abordării ei sub forma unui sistem 

În cadrul acestei manifestări am avut 
onoarea să propun utilizarea 
'reengineeringului' ca metodă de bază 
ln abordarea restructurării 

Intreprinderilor', insistând asupra rolului 
tehnologiei informatice în procesul de 
'reengineering' (reproiectare). Prin 
'reengineering' se intelege o nouâ 
metodă de reproiectare a unei 
întreprinderi, considerând intreprinderea 
o afacere, formată din mai multe procese. 

La baza 'reengineeringului' stau cel 
puţin următoarele concepte: 

• regândirea fundamentală a activttăţii 
întreprinderii; 

• reproiectare radicală; 
• abordarea intreprinderii ca o colectie 

de procese (prin proces intelegând o 
activitate care creează ceva semnificativ 
pentru client), avănd ca scop final 
obţinerea de rezultate spectaculoase. 

Această metodă de management se 
aplică în ţările dezvoltate atât pentru 
societăţile cu probleme (falimentare), cât 
şi la cele de succes, putând fi preluată şi 
adaptată necesitătilor româneşti. 

Ca urmare a aplicării 

'reengineeringului', sistemul informatic 

Reforma în economia românească 
trebuie să abordeze atât restructurarea 
managementului, cât şi a tehnologiilor 
utilizate, astfel încât să se asigure o 
participare competitivă a agenţilor 
economici pe o piaţă globală aflată în 
permanentă schimbare. Afirmaţia con
form căreia economia de piaţâ este în 
tranziţie spre economia informaţională a 
fost percepută ca adevărată de câtre toţi 
participanţii la seminar. 

Perfecţionarea inginerilor şi 

managerilor în tehnologiile de vârf va fi 
un obiectiv de bază al colaborării dintre 
AGIA şi Universitatea 'Ovidius' în anul 
1998, colaborare care sperăm câ va fi 
sprijinită de toti cei care au compet~nja 
sau datoria să o facă. 

Programul viitoarelor întâlniri sperăm 
să fie mai bine mediatizat; iar cei care au 
acces la INTERNET, pol 'vedea' noutăţile 
din acest domeniu la adresa http:// 
www.bmmc.ro în domeniul AGIA & 
AGER. 

Această componentă a fost 
dezvoltată de Bursa Marilimiă şi de 
Mărfuri Constanţa în cadrul proiectului 
'Piaţa invenţiilor, inovaţiilor şi serviciilor", 
piată care sperăm că va începe, în 1998, 
sâ valorifice creaţia ştiintifică/tehnicâ 
românească. 

ing. Nicolae Fildan, 
preşedintele 

Filialei AGIA Constanta 

În cadrul Filialei AGIA Timiş, cu concursul 
Comisiei Infrastructuri pentru Transporturi a 
Filialei Academiei Române din Timişoara, al 
Facultăţii de Constructii Timişoara, Departamentul 
de inginerie geotehnică şi căi de comunica1ie 
terestre şi al Asociaţiei Profesionale Drumuri şi 
Poduri, Filiala Banat, din initiativa dlui prof .. dr. 
ing. Laurenţiu Nicoară, vicepreşedintele Filialei 
AGIA Timiş, s-a organizat manifestarea ştiin!ifică 
'Zilele tehnicii rutiere·. 

Această acţiune este prevăzută a se desfăşura 
pe tot parcursul anului 1998, în ultima joi din 
fiecare lună, prin prezentarea a una-două 
conferinţe de specialitate, urmate de o dezbatere. 
Programarea şi tematica respectivelor conferinţe 
s-a difuzat membrilor Cercului AGIA Drumuri 
Timiş. 

Inaugurarea acestor manifestări ştiin!ifice a 
avut loc la 29 ianuarie 1998, când · au fost 
prezentate conferintele: 

- "Emulsiile bituminoase în tehnica rutieră', drd. 
ing. Ioan Alexa; 

- 'Studiul posibilităţilor de utilizare a 
agregatelor naturale la constructia structurilor 
rutiere", drd. ing. Marius Mitrofan. 

P"rima actiune a "Zilelor tehnicii rutiere', prin 
nivelul ştiin!ific al comunicărilor, problemele 
reliefate în cursul dezbaterilor, actualitatea şi 
modalitatea lor cât mai raţională de solutionare, 
a contribuit la reîmprospătarea cunoştinţelor 
profesionale ale inginerilor, precum şi la 
stimularea potentialului lor creator. 

drd. ing. Andrei Pogany 

./ 
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ARACO SE IMPLICĂ ÎN 
RELANSAREA INVESTIŢIILOR 

Reuniunea Consiliului Cen
tral al Asociaţiei Române a 
Antreprenorilor de Cosntrucţii -
ARACO -, organizaţie patronală 
ce reuneşte societăţile de 
construcţii cu capital privat şi 

majoritar de stat, s-a desfăşurat 
pe 29 ianuarie 1998 în Capitală, 
în prezenta reprezentanţilor 
MLPAT, MF, CONPIROM, 
federaţiilor sindicale Familia 
Cosntruct, Anghel Saligny şi 

Constructorilor Feroviari, 
precum şi a numeroşilor 
delegaţi din filialele judeţene 
ARACO, a unor importanţi agenţi 
economici din activităţile de 
construcţii-montaj şi de instalaţii, 
personalităţi din cadrul 
învăţământului tehnic 
universitar. 

Raportul prezentat de dl ing. 
Alexandru Dobre, preşedintele 
ARACO, pe perioada 
3.07.1997-28.01 .1998, a relevat 
obiectivele prioritare ale ARACO 
cu privire la asigurarea unui 
mediu economic stabil, bazat pe 
reglementări adecvate, care să 
stimuleze relansarea şi 

dezvoltarea procesului 
investiţional, diminuarea 
nivelului general al fiscalităţii, 

care să determine reinvestirea 
profitului obţinut, conlucrarea 
directă cu partenerii de dialog 
social şi asigurarea modernizării 
sectorului de construcţii şi 

aducerea sa la un nivel 
competitiv cu cel european. 

În principal, pe fondul unui 
puternic regres faţă de anii 
anteriori, procesul investiţional 

s-a redus cu 30%; cea mai 
pronunţată scădere s-a 
înregistrat în sectorul privat, de 
51,4%, urmată de proprietatea 
publică, cu o scădere de 47,5%, 
fapt ce a determinat ca la nivelul 
societăţilor de construcţii-montaj 
să se resimtă serioase dificultăţi 
în volumul total de lucrări, 

realizate doar în proporţie de 
75, 1 %; din producţia de 
construcţii, 174,5 mld. lei a 
reprezentat valoarea lucrărilor 
realizate pentru populaţie. 

Acţiunile iniţiate în anul 1997 
constituie premisele unei alocări 
mai eficiente a fondurilor publice, 
unei stimulări investiţionale 

progresive în anul 1998 privind: 
infrastructura majoră de transport; 
construcţia şi reabilitarea 
facilităţilor de alimentare cu apă 
a zece oraşe; infrastructura 
localităţilor - energia termică în 
oraşele Ploieşti, Făgăraş, 

Olteniţa, Buzău, Paşcani, 

pietruirea a peste 2200 km 
drumuri comunale, extinderea 
reţelelor electrice şi a celor 
telefonice, îndeosebi în mediul 
rural; protejarea fondului 
construit, prin lucrări de 
consolidare în vederea reducerii 
riscului seismic; promovarea 
unor politici şi a unor proiecte în 
cadrul Forumului "România la 
răscruce" pentru a se asigura 
valorificarea eficientă a poziţiei 
geografice a ţării noastre în zona 
Centrală şi de Est a Europei. 

Nedefinirea şi neaprobarea 
până în· prezent a tuturor 
obiecţivelor şi resurselor 

financiare în Legea bugetului de 
stat pe anul 1998 va avea 
serioase repercursiuni negative 
asupra activităţii de construc\ii
montaj, de proiectare şi în ge
neral asupra întregului proces 
de realizare a investiţiilor, 

îndeosebi a celor noi, care nu 
pot fi începute decât după 
aprobarea bugetului, acestea 
putând fi atacate doar începând 
cu trimestrul 111 al anului curent. 

Dezvoltarea capitalului 
investit şi stimularea investiţiilor 
directe, îmbunătăţirea regimului 
de amortizare şi de scoatere din 
funcţiune a mijloacelor fixe, 
reducerea presiunii fiscale prin 
diminuarea impozitelor directe, 
reglementarea regimului de 
licitare, ofertare şi adjudecare a 
investiţiilor publice, eliminarea 
reglementărilor care îngrădesc 
suplimentar libertatea de acţiune 
economică în domeniul atestării 
maşinilor şi echipamentelor 
tehnologice de construcţii, 

promovarea progresului tehnic 
prin participarea la acţiunile de 
interes în domeniul tehnologiilor 
performante, utilizării celor mai 
noi metode şi produse în 
construcţii ş.a., au constituit 
preocupări majore la nivelul 
tuturor factorilor implicaţi în 
relansarea procesului 
investiţional şi de dezvoltare 
economică în acest important 
sector de activitate. 

Discuţiile tripartite, purtate 
intre ministere, organizaţiile 
patronale şi federaţiile sindicale 
cu privire la protecţia socială a 

PROGRAM PHARE PARTNERSHIP 
Programul Phare Partner

ship al Uniunii Europene acordă 
finanţări proiectelor de 
dezvoltare locală iniţiate de 
organizaţii nonprofit care doresc 
să creeze parteneriate durabile 
în vederea schimbului reciproc 
de abilităţi, cunoştinţe şi 

experienţă. 

Proiectele se vor axa pe una 
dintre următoarele patru zone 
de activitate: 

- dezvoltare locală; 
- dezvoltarea întreprinderilor 

şi a sectorului de afaceri; 
- dezvoltarea resurselor 

umane; 

dezvoltarea socio-
economică. 

Pot depune proiecte 
organizaţii nonprofit cu caracter 
descentralizat din sectorul pub
lic sau privat, care contribuie la 
procesul de dezvoltare socio
economică locală. 

Parteneriatul trebuie să 

includă organizaţii din ţările 
eligibile pentru programele 
Phare ale UE şi poate include 
organizaţii din statele membre 
UE. 

Valoarea finanţărilor se 
cifrează între 15 OOO şi maximum 
200 OOO ECU/proiect, suma 
reprezentând 70% din bugetul 

total al proiectului (parteneriat 
UE-Phare) sau costul total al 
proiectului (parteneriat Phare
Phare). 

Durata proiectelor poate varia 
între 12 şi 24 luni. 

Pentru formulare de cerere şi 
alte informaţii se poate contacta 
Delegaţia Comisiei Europene în 
România, str. Grigore Mora nr.11, 
telefon: (01) 230 36 36. 

Termenul limită de depunere 
a proiectelor este 29 mai 1998 
(prima rundă) sau 30 octombrie 
1998 (a doua rundă). 

lng. Georgiana Dumitru 

constructorilor pe perioada întreruperii activităţii s-au concretizat 
prin înfiinţarea "Casei Sociale a Constructorilor', negocierea 
contractului colectiv de muncă la nivelul ramurii construcţii-montaj 
pe anii 1997 şi 1998, care vor asigura un cadru eficient de 
desfăşurare a activităţii la nivelul tuturor societăţilor de construcţii 
din \ara noa5tră. 

lng. Ion Rozanide 

m Revista revistelor 
• Buletinul de infotmare Impuls, al Regiei Autonom; de 

Electricitate RENEL, din luna ianuarie 1998, prezintă o trecere 
în revistă a activităţii desfăşurate în anul 1997 de Grupul de 
transport, distribuţie şi furnizare a energiei electrice, precum 
şi un punct de vedere privind modul de valorificare al celor 40 
de amenajări hidroenergetice ..riefinalizate. 

• Revista de tehnica informatica şi telecomunicaţii, NTZ, 
editata de Asociaţia Inginerilor Germani, m Electrotehnica 
(VDE) are, şi în numărul său din luna decembrie 1997, un 
cuprins bogat Reţinem articolele: ' Inovaţiile necesită lucrul 
la distanţă', "Managementul inteligent în re\ea-productivitate 
ridicată prin integrare', "Conferinţa Europeană a 
Administraţiilor din Poştă şi Telecomunicaţii netezeşte calea 
pentru televiziunea terestră digitală", "Reţele de mare viteză". 

• Ultimul număr pe anul 1997 al revistei trimestriale 
lnstantanes Techniques aduce în atenţia cititorilor articole 
interesante din domeniul inovării, spectrometriei, mediului şi 
poluării, energiei, materialelor organice, tratamentelor termice; 
tehnicilor de măsurare şi transporturilor. 

• Societatea pentru Optimizarea Consumurilor Energetice 
din România a consacrat spaţii ample în numărul 11-12 din 
decembrie 1997 al buletinului pe-care ii editează, Conferinţei 
Internaţionale de Sisteme Electromecanice, SIELMEC '97. De 
asemenea, este prezentată iniţiativa Task Force, având ca 
obiectiv asigurarea eficienţei şi coordonării în domeniul 
interconectării energetice în zona Balcanilor. 

• Din sumarul revistei lngenium, editată de Ordinul 
Inginerilor din Portugalia în luna noiembrie 1997, reţinem 
articolele vizând modelele de autoevaluare a cursurilor 
organizate de Ordinul Inginerilor, viitorul ingineriei, mixturile 
bituminoase şi normalizarea în cartografie. 

• Din Noua Zeelandă ne-a sosit numărul pe luna decembrie 
1997 al revistei Engineering a Instituţiei Inginerilor 
Profesionişti, din al cărei sumar spicuim articolele: "Ingineria 
genetică: Riscuri", 'Tendinţe în tehnologia vehiculelor şi 
impactul asupra consumului de carburant", "Betonul în con
text'. 

• Din buletinul informativ al Asociaţiei Române a Gazului 
Petrolier Lichefiat, editat în limbile română şi engleză, reţinem 
articolul intitul,i.t "Autogazul, sursă alternativă de combustibil 
pentru autovehicule". 

• Consorţiul European pentru Cercetare în Informatică şi 
Matematică editează un buletin de informare care, în numărul 
său din decembrie 1997, aduce în atenţia cititorilor articole de 
specialitate, din care reţinem: "The Engineering of Software in 
TORUS", "ModelicaTM-lnteroperability for Generic Simulat ion 
Systems", "The Centaur System-Deriving Programming Envi
ronments from Abstract Specifications", "High-Performance 
Programming with Distributed Shared Data", "CVOPS-A Tool 
for Portable Communication Software". 

• ICIMS (Network of Excellence in lntelligent Control and 
lntegrated Manufacturing Systems) News - decembrie 1997 -
face o prezentare a proiectelor ESPRIT: ManTIS, PROSOMA, 
RETRARO şi IMS-WG. 

lng, Georgiana Dumitru 

BILANŢUL ŞI PERSPECTIVELE MODERNIZĂRILOR LA 11 SIDEX11 

Combinatul Siderurgic 
"SIDEX" S.A. Galaţi a găsit soluţii 
manageriale, în contextul 
tranziţiei şi al blocajului 
financiar, să relanseze 
activităţile de retehnologizare şi 
modernizare. Astfel, valoarea 
lucrărilor executate până în luna 
octombrie 1997 a fost de 232 
miliarde lei. Principalele 
realizări au fost: 

- modernizarea cuptorului cu 
propulsie nr. 2 de la laminorul 
de benzi la cald, finalizată în 
luna august 1997. Parametrii de 
performanţă, reducerea 

consumului de combustibil şi 

îmbunătăţirea încălzirii sleburilor 
au fost realizaţi; 

- modernizarea trenului finisor 
de caje de laminare şi răcirea 
dirijată a benzii la laminorul de 
benzi la cald, etapa I. Obiectivele 
au cuprins reglajul de grosime şi 
răcirea dirijată a benzilor lami
nate după trenul finisor de caje, 
operaţii tehnologice asistate de 
calculatoare de proces. S-au 
obţinut performan\€Ie din con
tract privind geometria benzii şi 

tolerantele foarte mici la 
grosimea de-a lungul benzii; 

- lucrările de construcţii
montaj şi pregătirea utilajelor la 
fabricile de oxigen, maşina nr. 4 
de turnare continuă a bramelor 
din o\el, strungăria de cilindri de 
laminare a laminorului de benzi 
la cald, injec\ia de praf de 
cărbune în furnalul nr. 3. 

În Programul de 
retehnologizare şi modernizare 
pe 1998 sunt cuprinse 
următoarele obiective 
principale: 

• modernizări la furnalul nr. 
2, în cadrul lucrărilor de 
reparaţie capitală; 

• amenajarea atelierului de 
fabricare a masei refractare 
bazice, în cadrul societăţii mixte 
SIDEX-MONOLITIQUE (Franţa); 

• modernizarea instalaţiei tip 
RH de la oţelăria nr. 1 cu 
convertizoare, pentru creşterea 
calităţii oţelului; 

• etapa a li-a de modernizare 
a trenului finisor de caje de 
laminare de la laminorul de 
benzi la cald; 

• modernizarea strungăriei 
de cilindri de laminare de la 
laminorul de benzi la cald; 

• modernizarea liniei de 
zincare continuă prin imersie a 
benzilor din oţel; 

• modernizarea ruloului nr. 3 
al benzilor laminate de la 
laminorul de benzi la cald; 

• finalizarea modernizării 
maşinii nr. 4 de turnare continuă 
a bramelor din oţel. 

Valoarea lucrărilor propuse 
pentru anul 1998 în programul 
de modernizare este de circa 
400 miliarde lei. 

Gh. Moraru - Galaţi 
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F~NDUL PROPRIETĂŢII DE STAT - BILANŢ ŞI OBIECTIVE 
(Urmare din pag. 5) 

de privatizare; în prezent, într-un clasament al investitorilor străini pe 
ţări, în frunte se situează Coreea de Sud, urmată de Germania şi 
Franţa; 

Criza de profesionalism 
(Urmare din pag. 1) 

cimitir dintr-un oraş (nu foarte mare), am numărat zeci de 
morminte noi! Că se moare în România ruşinos - de frig, de 
foame, din lipsa banilor pentru nJedicamente ori pentru 
cointeresarea celor ce te-ar putea salva - o ştie toată ţara. Dar 
cât se moare, domnilor guvernanţi?! Dumneavoastră ştiţi? Şi 
mai aveţi conştiinţa creştin-democrată împăcată?! 

Bine că vine în curând primăvara, dă colţul la ştevie şi la 
urzici. Vine şi purificarea de Sfintele Paşti, apoi 1 Mai, "Ziua 
Naţională a României", vorba serenisimului.Atunci, poate, vom 
fi aflat de ce e-n stare noul Cabinet Ciorbea III, ce va face el 
pentru stoparea declinului economic, dar mai ales pentru 
convingerea partenerului social de a-şi asuma încă un an mai 
greu decât cel care a trecut, poate încă doi sau trei ani . .. 

Toate aceste motive - şi încă multe altele - de amară 
decepţie pentru cetăţeanul de rând, au la origine, după părerea 
mea, două cauze majore. 

În primul rând, absenţa unei Legi a răspunderii 
ministeriale, in general a răspunderii funcţionarilor şi a înalţilor 
demnitari - pe care promisiunile politice i-au propulsat la 
conducerea destinelor ţării - faţă de îndeplinirea programelor 
asumate. De ce nu, a răspunderii morale a omului politic 
devenit dregător, pentru a nu mai fi pe viitor posibil să ţi se rădă 
în nas, după alegeri, cu argumente de genul: "Una e campania 
electorală şi altu-i programul de guvernare!" 

Căci, dacă aşa stau lucrurile într-adevăr (cum ne-a 'ser
vit-o' înaltul fruntaş de partid), înseamnă că accederea la putere 
a fost frauduloasă, printr-o fraudă morală care, o dată dovedită, 

ii retrage legitimitatea conferită prin alegeri. 
În al doilea rând, situaţia actuală e provocată de practica 

politică de a aşeza omul potrivit (conform algoritmului) la locul 
nepotrivit (conform pregătirii de bază şi experienţei în domeniu). 
Da, este întâi de toate o acută criză de profesionalism! Şi nu 
pentru că nu am avea cei cincisprezece mii de specialişti 
promişi în campanie. Ci pentru că ei, specialiştii, nu s-au prea 
aflat în vizorul algoritmilor de desemnare pe funcţii. Un ministru, 
un secretar de stat, un director de regie sau membru în CA ale 
unor 'obiective strategice • nu se ia, aşa, de pe stradă! El 
îndeplineşte acolo o funcţie politică, nu profesională, deci 
dosarul de partid şi/sau arborele genealogic primează! Ce 
dacă n-are ministrul, secretarul de stat, directorul general etc. 
nici în clin nici în mânecă cu domeniul pe care i l-a încredinţat 
partidul? Se descurcă, doar de-aia-i om politic! Cum? De pildă, 

lucrând noaptea, pe furiş (iar era să zic 'pe fulgerătură '), fără 

interviuri, fără nici o conferinţă de presă în mal bine ele un an, 
că ziariştii, se ştie, sunt cam răi de gură şi de condei, te pândesc 
- ba chiar te provoacă - să scapi porumbelul .. . 

Şi tare mai cred că, acolo, sus, cineva ar trebui să facă 
mult mai mult pentru a ne convinge că nu întotdeauna peştele 
de la cap se împute. Dar s-o facă repede, până n-apucă noii 
guvernanţi, în frunte cu acelaşi 'cap' care ne-a adus aici unde 
suntem, să accelereze frânat reforma; că atunci ne putem aştepta 
să ne-o servească nu pe pâine, ci pe colivă! Cu sau - mai probabil 
- fără lumânare. 

~: Punctele de vedere exprimate în articole aparţin autorilor. 

• Extinderea vânzării de 
acţiuni prin intermediul BVB şi 
pe piaţa extrabursieră RASDAQ; 

• Restructurarea şi 
privatizarea societăţilor 

comerciale cu datorii restante 
prin vânzare, dizolvare sau 
reconversie de active (cazul 

celor 82 societăţi comerciale 
aflate în procedura de 
reconversie de active - 17 
societăţi din programul FESAL, 
18 din programul ASAL şi 47 
societăţi intrate în procesul de 
reconversie de active începând 
cu anul 1995, sau care urmează 

a intra în acest an; se va finaliza 
privatizarea celor trei bănci 
comerciale începută în anul 
1997. 

Programul ofertei de 
privatizare a societăţilor 

comerciale pe acest an va putea 
fi corectat, în funcţie de interesul 
potenţialilor investitori. 

ACCELERAREA RESTRUClURĂRII ÎNTREPRINDERII 
Prin constrângeri monetar-bugetare declanşate la ultimele săptămâni nici o mare fabrică cu pierderi uriaşe 

începutul anului '97, cu pretul reducerii drastice a puterii nu a mai fost lichidată. În luna remanierii , adică în noiembrie, 
de cumpărare şi al injumătătirii sângeroase a s-au privatizat numai 3 societăti! Este ca şi cum într-un 
intreprinderilor private, s-a realizat prima etapă a reformei: spital de urgentă , o echipă de chirurgi, speriată de 
macrostabilizarea economiei. De câteva luni am intrat complexitatea maladiei, şi-ar abandona pacientul pe 
în a doua etapă. Cea mai dură şi mai grea: restrucutrarea masa de operatie. În loc să continue terapia de şoc , 
întreprinderii. În ciuda unor începuturi timide de executivul a recurs la paleative 'antireformă' , la valuri de 
restructurare, îndeosebi prin privatizări (1200 din cele indexări şi compensări salariale fărâ acoperire în creşteri 
2400 unităti propuse pentru '97) şi aproape nesemnificativ ale productivitătii muncii, care au reaprins inevitabil inflaVa. 
prin lichidări (16 societăti mari), economia reală a rămas Întrebarea este dacă prin remaniere i s-a adăugat trenului 
practic neschimbată. Deşi guvernul a reuşit să elimine o reformei încă o locomotivă capabilă să-l urce pe munte, 
bună parte a pierderilor din minerit, închizând minele şi sau au fost schimbati numai caii diligenţei •guvernului de 
trimitându-i pe ' ortaci" acasă, cu buzunarele pline de sacrificiu"? Greul cade pe miniştrii din arcul economic, 
bani, în industrie n-a tăiat mai nimic din ineficienţă. Dar în care sunt obligati sâ treacă la relansarea reformei, 
economia românească există zeci de intreprinderi mai accelerând restructurarea dură a intreprinderilor de stat. 
mari decât cele 16 lichidate sau cele recent vândute de Numai prin programe de asanare în economia reală, 
FPS (IMGB, Rulmenti Grei Ploieşti) , care consumă mult puse în practică rapid şi fărâ ezitări , ' buzduganul cu trei 
mai mult decât produc. Vitale pentru România erau peceti' al premierului Ciorbea va demonstra că este 
restrângerile de activitate şi închiderea fabrici lor hotărât să treacă efectiv la terapia de şoc. Până nu va fi 
nerentabile cu datorii imense la bugetul statului. Prins în accelerată restructurarea dinozaurilor din marea industrie, 
repetate "clenciuri" şi focare de conflict cu confederaţiile nu vor fi privatizate regiile autonome şi băncile, nu vor fi 
sindicale, cu "profitorii Revoluţie i" , în interminabile revigorate prin reformă fiscală IMM-urile, dezvoltarea şi 
negocieri •atgoritmice• despre remaniere, guvernul nu a creşterea economică a României nu vor putea fi reluate. 
mai continuat cu fermitate aplicarea programului de 
reformă, relaxând ritmul şi amploarea restructurării. În Eugen Râpă 

L8J Dialog cu cititorii 
Preşedintelui AGIA, dr. ing. Mihai 

Mih!ii\A, ii scrie din Caracas-Ven
ezuela, domnul profesor dr. ing. 
Ştefan Zarea, de la Universitatea 
"Simon Bolivar". 

•Lectura ziarului «Univers 
ingineresc• (nr. 24/1997) mi-a 
permis sA aflu cA s-a creat 
Academia de Ştiinte Tehnice din 
România' -mărturiseşte domnia sa. 

Vă mulţumim şi noi , domnule 
profesor Ştefan Zarea, pentru faptul 
că urmăriti cu interes publicaţia 
•univers ingineresc• şi, prin 
intermediul ei, activitatea desfăşurată 
de AGIA, pe care o considerati 
•amplă" şi "cu rezultate 
semnificative•. 

Din partea Asocia\iei Culturale 
Mondiale a Evreilor Originari din 
România, personal a preşedintelui 
ACMEOR, d,. Shlomo Leibovici
Lais, am primit la redacţie un extras 
din "cefe publicate de presa de limba 
romAnA din Israel despre seara 
dedicată acad. prof. Martin 
Bercovicl.• 

Aflăm astfel, sub semnătura dlui 
ing. Mirel Horodi, cA: 'La 25 
decembrie 1997 a avut loc la Tel 
Aviv comemorarea profesorului 
Martin Bercovici (1902-1971 ), 
ini\iatorul inviitAmAntului tehnic su-

parior evreiesc în perioada fascistă 
în România. Sala Hitahdut Olei 
Drom America s-a dovedit 
neincApAtoare pentru mulpmea de 
foşti studen\i şi colaboratori care au 
venit cu entuziasmul tinere\ii trecute 
să cinstească memoria marelui 
dascAJ, inginer vizionar şi umanist 
evreu." 

Vă multumim, domnule preşedinte 
Shlomo Leibovici-Lais , pentru 
informarea despre această 

emolionantă evocare, asupra căreia 
vom reveni pe larg într-un articol, cu 
date suplimentare referitoare la 
opera acad. prof. Martin Bercovici, 
pe care le-am solicitat deja dlui prof. 
Arieh Arieh. 

Domnul dipl . ing. Ulm fon Păunel , 

membru AZR, un cititor consecvent 
al "Universului ingineresc•, îşi 

exprimă nemulţumirea fată de 
conţinutul numărului 2/1998, 
comparativ cu numerele din anul 
trecut, când mărturiseşte 

dumnealui - •primeam revista şi o 
citeam cu plăcere• . 

În primul rând, dl Piiunef e supărat 
că, din nou, două pagini sunt ocupate 
cu luările de cuvânt de la Congresul 
AGIA, reproşându-ne că aceasta 
"nu reprezintă o soluţie 

gazetărească' . Dar dacă 'Univers 
ingineresc" este ziarul de opinie şi 

informare al AGIA, iar înşişi distinşii 
delegati la Congres şi-au manifestat 
dorinţa de a fi prezentate integral 
lucrările Congresului, ce altă solutie 
ar putea găsi un gazetar ca noi, 
domnule Păunel? . 

Vă multumim anticipat pentru 
oferta generoasă de a ne pune la 
dispoziţie studii concentrate, cu 
documentare recentă, care ar fi de 
real folos pentru inginerii cititori şi le 
aşteptăm cu interes. 

În ceea ce priveşte nemulţumirea 
dv. faţă de 'coltul cu epigrame•, nu 
vă pot răspunde decât cu lapidarul 
'de gustibus.:.Nu ştiu dac~ ati avut, 
totuşi, curiozit~tea să cttiti luările de 
cuvânt ale delegaţilor la Congresul 
AGIR . Dacă da, nu cred că v-a 
scăpat figura de stil referitoare la 
"partidul inginerilor", care vă va da, 
sper, un răspuns la numeroasele 
îngrijorări pe care vi le manifestati 
vizavi de glumele continuie în 
această rubrică. Mai mult, propuneţi
ne şi dv. contraexemple de 
eprigrame şi, în măsura în care ele 
vor proba un cât de cât temei în 
raport cu frământările actuale ale 
societătii româneşti, vă promit tot 
sprijinul intru susţinerea lor în 
Colegiul de redacţie. 

Alexandru Mărculescu 
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American Biographical Institute Inc. (ABI) a ales pentru 
nominalizare -dintre mii de persoane din întreaga lume candidate 
pentru această înaltă distincţie, ce va fi conferită înaintea sfârşitului 
de veac şi de mileniu-şi un român: prof. dr. ing. Laurenţiu Nicoară, 
vicepreşedintele Filialei AGIT Timiş . în aceeaşi măsură în care dl 
J.M. Evans, director executiv al ABI, aşteaptă de la prof. dr. ing. 
Laurenţiu Nicoară 'veşti' pentru a putea începe pregătirea medaliei, 
aşteptăm şi noi de la distinsul laureat român o confirmare, împreună 
cu acceptul de a ne putea mândri cu recunoaşterea, şi pe această 
cale, a meritelor şi activităţii domniei sale. 
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